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Odchovanec broumovského fotbalu, dnes úspěšný slávista Miroslav Routek 
skóroval ve svém prvním zápase za národní mužstvo do 19 let   
                                                                                                                                                                       

Foto: Archiv Slávie Praha
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Vážení spoluobčané,

tentokrát bych chtěl svůj úvodník začít zcela nepoliticky a to re-
akcí na fantastické výkony mladých broumovských sportovců – Miro-
slava Routka a Jakuba Šudy. Jakubův mistrovský titul v boxu i Mirkův 
výborný debut v národním fotbalovém týmu v zápase s Portugalskem 
mě jako Broumováka a velkého sportovního fanouška hodně „zahřál 
na duši“ a oběma jim patří veliká gratulace.

Pracovně se únor nesl zejména v duchu finalizování rozpočtu 
města na letošní rok, včetně definování jednotlivých investičních pri-
orit. Rekonstrukce se tak dočká např. propadající se ulice Obránců 
míru v centru města, dětské hřiště a sportovní hala na Spořilově (okna 
a podlahy), pokračovat bude oprava Mariánského sloupu na Mírovém 
náměstí a mnoho dalšího. 

Velkým tématem bylo - a v následujících obdobích i nadále bude 
- řešení dopravní obslužnosti Broumova, tedy obchvatu či přeložky 
silnice II/303 (hlavní průtah městem). Protože nová trasa této komu-
nikace bude sloužit nejen současným obyvatelům města, ale i mnoha 
budoucím generacím, bylo nezbytné detailně prostudovat všechny 
dostupné studie a možné varianty řešení (průvodní zpráva firmy Op-
tima s. r. o. z roku 2005, dopravní studie Brána k sousedům z roku 
2012, technická studie firmy Valbek s. r. o. z roku 2014) a vybrat tu 
nejoptimálnější z nich. 

Na své poslední únorové zasedání (18. 2.) Rada města následně 
přizvala ředitele Správy a údržby silnic (SÚS) Královéhradeckého 
kraje Ing. Jiřího Brandejse a po dopřesnění vznesených dotazů roz-
hodla o podpoře varianty, která je v souladu s územním plánem měs-
ta, a je tak z pohledu dohledné realizace nejrealističtější a nejschůd-
nější variantou řešení průjezdu městem. 

Vedení města proto vyzvalo SÚS Královéhradeckého kraje ke 
zpracování projektové dokumentace k této variantě s tím, že po vy-
vrácení mylné informace ke špatné statice podloží vozovky pod Střel-
nicí, město požaduje přednostní řešení druhé části této přeložky – 
tedy úseku „autoškola – křižovatka na Otovice“, která je pro zlepšení 
dopravní situace ve městě zásadnější a až následně části „benzinová 
pumpa – autoškola“. Současně město požaduje zapracování maxi-
málních prvků pro ochranu chodců v kritických úsecích této přeložky, 
tj. zejména oblasti mezi gymnáziem a nově budovaným sportovištěm 
„Tužme se“. O dalších krocích vás budeme pravidelně informovat.

Více informací o naší činnosti se dočtete na stránkách tohoto vy-
dání Broumovských novin nebo na webových stránkách města (www.
broumov-mesto.cz).

Ing. Jaroslav Bitnar, starosta

Město Broumov
třída Masarykova 239, 550 01 Broumov

Nařízení č. 1/2015, o zákazu 
podomního a pochůzkového prodeje 
Rada města Broumova se na svém zasedání dne 26. 1. 2015, 

usnesením č. 7, usnesla vydat na základě  ustanovení § 18 odst. 3 
zákona č. 455/1991 Sb., o živnostenském podnikání (živnostenský 
zákon), ve znění pozdějších předpisů, a v souladu s ustanovením § 
11 odst. 1 a § 102 odst. 2 písm. d) zákona č. 128/2000 Sb., o obcích 
(obecní zřízení), ve znění pozdějších předpisů, toto nařízení:

Čl. 1  Úvodní ustanovení
Účelem tohoto nařízení je z důvodu převažujícího veřejného 

zájmu na zajištění veřejného pořádku, bezpečnosti a ochrany soci-
álně a zdravotně znevýhodněných osob stanovit, které druhy pro-
deje zboží nebo poskytování služeb prováděné mimo provozov-
nu určenou k tomuto účelu zejména kolaudačním rozhodnutím, 
oznámením o užívání stavby, nebo kolaudačním souhlasem podle 
zvláštního zákona jsou na území města Broumova zakázány. 

Čl. 2  Vymezení pojmů
Pro účely tohoto nařízení se 
a) podomním prodejem rozumí prodej zboží či poskytová-

ní služeb nebo jejich nabízení realizované obchůzkou jednotlivých 
domů nebo bytů bez předchozí objednávky,

b) pochůzkovým prodejem rozumí prodej zboží či poskyto-
vání služeb nebo jejich nabízení realizované na veřejném prostran-
ství s použitím přenosného nebo neseného zařízení nebo přímo z 
ruky, přičemž není rozhodující, zda ten, kdo zboží prodává, se pře-
mísťuje nebo setrvává na místě.

Čl. 3 Zakázané druhy prodeje zboží a poskytování služeb
Na území města Broumova se podomní a pochůzkový prodej 

zakazuje.

Čl. 4 Druhy prodeje zboží a poskytování služeb, na které se 
toto nařízení nevztahuje

Toto nařízení se nevztahuje na:
a) prodej předmětů realizovaný v souladu se zákonem č. 

117/2001 Sb., o veřejných sbírkách a o změně některých zákonů, 
ve znění pozdějších předpisů,

b) prodej vstupenek na veřejné kulturní, zábavní nebo 
sportovní akce pořádané na území města Broumova,

c) nabízení služeb dle nařízení vlády č. 91/2010 Sb., o pod-
mínkách požární bezpečnosti při provozu komínů, kouřovodů  
a spotřebičů paliv,

d) poskytování terénních sociálních služeb, 
e) pochůzkový prodej realizovaný na restauračních za-

hrádkách nebo při veřejných kulturních, zábavních nebo sportov-
ních akcích,

f) zásilkový prodej,
g) prodej tisku prostřednictvím kamelotů,
h) ohlášené očkování domácích zvířat,
i) prodej pomocí automatů obsluhovaných spotřebitelem,
j) prodej zboží a nabízení služeb v mobilních provozov-

nách.
Čl. 5 Závěrečná ustanovení
Porušení povinností stanovených tímto nařízením se postihuje 

podle zvláštních právních předpisů.

Všichni majitelé či správci nemovitostí mají možnost označit 
své nemovitosti (vchodové dveře) samolepkami, které na tento 
zákaz upozorňují. Samolepky jsou k dispozici na podatelně Měst-
ského úřadu v Broumově, kde je možné si je bezplatně vyzvednout.  
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Revitalizace ul. Obránců míru  
v Broumově p. p č. 731/1 
a 730/11, k. ú. Broumov

Město Broumov v letošním roce provede opravu místní komuni-
kace v ulici Obránců Míru v Broumově. Plánované zahájení prací je v 
první polovině měsíce dubna 2015, dokončení akce se předpokládá do 
konce října 2015.

Dojde k provedení nového povrchu komunikace a přilehlých 
chodníků, budou opraveny přípojky technické infrastruktury. Chod-
níky budou provedeny bezbariérové, ze žulových kostek 50 x 50 mm, 
obnova krytu komunikace bude ze žulových kostek 100 x 100 mm.

V opravované části komunikace bude po celou dobu trvale přeru-
šen provoz (v příloze je řešení dopravní situace během úplné uzavír-
ky). 

Obyvatelům nemovitostí v ulici Obránců míru bude během stavby 
zajištěn pouze přístup do jejich nemovitosti. Příjezd k jednotlivým do-
mům není možno zajistit. Zásobování ul. Obránců míru během stavby 
nebude zajištěno.   

Ten, kdo má zaplacenou roční permanentku u Technických služeb 
města Broumova, pro stání v zóně a využívá místo v ulici Protifašistic-
kých bojovníků, Malé náměstí a Obránců míru, bude muset po dobu 
stavby, využívat ke stání jiný prostor v zóně (permanentka nezaručuje 
určení konkrétního místa).

Trvale vyhrazená parkovací místa v ulici Obránců míru budou, po 
dobu uzavírky, přesunuta na Mírové náměstí (TS vystaví parkovač-
ku). 

Svoz domovního odpadu pro obyvatele ulic dotčených stavbou i 
objízdnou trasou, bude během stavby zajišťován pouze ze zadních 
traktů ulic Kostelní a Na Hradbách. V ulici Máchova bude zřízeno 
svoziště nádob pro obyvatele domů ul. Protifašistických bojovníků a 
Malé náměstí (viz. příloha), odkud se bude svoz provádět. Zároveň 
budou přemístěny kontejnery na tříděný odpad z ulice Obránců míru 
na volnou plochu ke kostelu (viz. příloha). 

Další informace budou zveřejněny před započetím stavebních 
prací. Případné dotazy a připomínky k této akci je možno uplatnit na 
odboru stavebním a rozvoje města Broumova.

Město Broumov děkuje všem občanům za pochopení se vzniklým 
omezením při provádění stavebních prací. Věříme, že provedenou re-
konstrukcí komunikace a přilehlých chodníků se zvýší kvalita života 
občanů v centru města i jeho návštěvníků.  

Vedoucí odboru stavebního a rozvoje města Broumova, 
Bc. Iveta Pírová 

Město Broumov oznamuje, 
že Ministerstvo kultury ČR vyhlásilo dotační program 

„Podpora obnovy kulturních pa-
mátek prostřednictvím obcí s rozší-
řenou působností“  

Dle rozpisu z Ministerstva kultury ČR obdrží ORP Broumov 
pro rok 2015  finanční podporu od Ministerstva kultury ČR ve výši 
565.000,- Kč. Tato podpora je určena vlastníkům nemovitých kultur-
ních památek a finanční prostředky v Programu jsou určeny na za-
chování a obnovu nemovitých kulturních památek, které se nalézají 
mimo památkové rezervace a zóny, nejsou národními kulturními pa-
mátkami a  které nejsou ve vlastnictví České republiky.

TERMÍN  ODEVZDÁNÍ  ŽÁDOSTÍ O PŘÍSPĚVEK na obnovu 
kulturní památky: 15. dubna 2015

Bližší informace o výše uvedeném dotačním programu podá lic. 
Helena Burešová, MěÚ Broumov, pracoviště památkové péče, e-mail: 
buresova@broumov-mesto.cz, tel.: 491 504 338, 604 228 018. 

Informace o dotačním programu jsou zveřejněny i na interneto-
vých stránkách Ministerstva kultury ČR: www.mkcr.cz .

Dotace města Broumova 
a dotace na provoz spolků 

pro rok 2015 
Rada města Broumova na svém zasedání dne 18. 2. 2015 projed-

nala a schválila Zásady pro poskytování dotací a dotací na provoz 
spolků pro rok 2015. 

Dotace slouží k podpoře projektů, které přispějí ke zvýšení kvality 
života občanů města Broumova a to v oblasti sociální, zdravotní, spor-
tovní, kulturní, volnočasových aktivit a životního prostředí. Minimál-
ní výše požadované dotace je 4.000,- Kč, maximální výše požadované 
dotace je 20.000,- Kč a nesmí přesáhnout 90 % celkových nákladů na 
uskutečnění akce. Poskytnutá dotace musí být v termínu, který je uve-
den ve Veřejnoprávní smlouvě o poskytnutí dotace, řádně vyúčtována 
a musí být předložena závěrečná zpráva.

Dotace určené na provoz spolků jsou určeny na podporu subjektů 
vyvíjejících veřejně prospěšnou činnost na území Města Broumova, 
jedná se zpravidla o pravidelnou zájmovou činnost a aktivity konané 
na území města. Minimální výše požadované dotace je 4.000,- Kč. 
Dotace není vázána na konkrétní akci. S příjemcem dotace bude uza-
vřena písemná Veřejnoprávní smlouva o poskytnutí dotace na provoz 
spolku. Musí být předložena závěrečná zpráva. 

Formulář žádosti o dotaci, žádosti o dotaci na provoz spolku, Zá-
sady pro poskytování dotací a dotací na provoz spolků a závěrečná 
zpráva k vyúčtování dotace a dotace na provoz spolků jsou k dispozici 
v elektronické podobě na internetových stránkách města Broumova 
(www.broumov-mesto.cz) nebo v tištěné podobě v Informačním cent-
ru Broumov, Mírové nám. 105, 550 01 Broumov.

Žádosti o dotace a dotace na provoz spolků můžete zasílat poštou 
na adresu: Informační centrum Broumovska, Mírové nám. 105, 550 
01 Broumov, nebo je na stejné adrese předložit osobně.

Termín odevzdání žádostí je od 2. března do 31. března 2015 do 
12,00 hod. 

Informace o dotacích do 4.000,- Kč a odpovědi na ostatní dotazy 
poskytne v kanceláři Informačního centra Broumovska sl. Jana Cóno-
vá (PO - PÁ na tel. +420 491 524 168 nebo +420 734 366 010, e-mail: 
info2@broumov.net).
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Zápisy do prvních tříd 
v broumovských školách
Zápisy do prvních tříd na základních školách, jejichž zřizovatelem 

je Město Broumov, tj. v Masarykově základní škole, Broumov, Ko-
menského 312, okres Náchod a Základní škole Hradební, Broumov, 
proběhly 29. ledna 2015. 

Do Masarykovy základní školy Broumov, jejíž součástí je i základ-
ní škola v Broumově – Olivětíně, přišlo v doprovodu rodičů k zápisu 
65 dětí. Základní škola Hradební, Broumov přivítala v doprovodu 
rodičů 72 dětí a letošní zápis byl na této škole inspirován pohádkou 
O perníkové chaloupce. Děti u zápisů plnily různé úkoly, mohly zde 
předvést své nabyté znalosti a dovednosti a byly velice šikovné. Ze zá-
pisů děti odcházely domů s drobnými dárečky, které pro ně vyrobili 
žáci 1. stupňů.

Za zřizovatele bych ráda poděkovala všem, kteří se na organizaci 
zápisů podíleli.

Obě broumovské základní školy se v novém školním roce těší na 
shledání s prvňáčky i jejich rodiči.

 Městský úřad Broumov
Ing. Gabriela Vytlačilová,
 referentka odboru finančního a školství

Zpráva o činnosti Městské policie
MP asistovala pracovnicím finančního odboru při exekučních ří-

zeních v bytech neplatičů.
Hlídka MP vyjela do Žižkovy ulice na základě oznámení o naruše-

ní veřejného pořádku.
Na základě telefonického oznámení spoluobčana byla provede-

na prověrka v neobydleném domě, kde mělo docházet k poškozování 
vnitřního vybavení.

Na cyklostezce pod klášterem byla zjištěna osoba, která zde krad-
la dřevo.

MP zajistila záchrannou službu muži se zdravotním problémem  
v Soukenické ulici.

MP zajišťovala  dopravu na Mírovém náměstí, kde byl zablokova-
ný nákladní automobil s návěsem.

Hlídka MP odchytla zaběhnutého psa na klášterním nádvoří  
a předala ho majiteli.

MP zajistila záznam z kamerového systému pro Policii ČR, která 
šetřila poškození výlohy prodejny.

Ze správního odboru byla vykázána žena, která slovně napadala 
pracovnice odboru.

MP dále spolupracuje s Úřadem práce ČR při kontrolách heren na 
území města Broumova - a to jak v denních, tak i v nočních hodinách. 
Zaměřuje se především na mládež a osoby pobírající sociální dávky.

Na žádost pracovníků Ulity jsou prováděny kontroly osob navště-
vujících Klub ROK. Několik osob pod vlivem alkoholu muselo být  
z klubu vykázáno.

Opakovaně hlídka MP vyjela na oznámení o narušení občanského 
soužití do ul. Na Příkopech.   

Za MP: Havelka R.

Hlasujte 
a získejte Rákosníčkovo hřiště
Již čtvrtým rokem staví společnost Lidl Česká republika v.o.s. 

jedinečná dětská hřiště. V letošním roce plánuje výstavbu dalších 10 
hřišť. Hlasujte i vy a možná budeme mít pohádkové hřiště v Broumo-
vě.

Maskotem projektu a zároveň aktivní součástí herních prvků na 
dětských hřištích se stal známý motiv pohádkové postavy Rákosní-
ček. Herní prvky jsou z odolných materiálů a splňují přísná kvalitativ-
ní i bezpečností kritéria. Za čtyři roky trvání projektu vzniklo v ČR už 
celkem padesát takových hřišť.

O tom, kde vyrostou další nová hřiště, rozhodne veřejnost v hlaso-
vání od 9. 2. do 8. 3. 2015. Hlasovat je možné prostřednictvím webo-
vých stránek www.lidl-rakosnickova-hriste.cz  nebo na Facebooku 
Lidl Česká republika. Podrobné informace o hlasování naleznete na 
webových stránkách projektu.  

Do projektu jsou zařazena všechna města a městské části, v nichž 
stojí prodejna Lidl a které ještě nezískaly Rákosníčkovo hřiště. Města 
jsou rozdělena do čtyř kategorií dle počtu obyvatel, aby šance na zís-
kání hřiště byly férové.

Pro Rákosníčkovo hřiště v Broumově hlasujte zde https://www.
lidl-rakosnickova-hriste.cz/hlasovani/ 

Obnova historických náhrobků 
broumovského hřbitova 

prezentována na Vyšehradě 
Historická budova Starého purkrabství v areálu Národní kulturní 

památky Vyšehrad hostila ve čtvrtek 5. února 2015 seminář o projek-
tech obnovy historických hřbitovů, náhrobků, křížových cest apod. 

Vedle řady velmi zajímavých prezentací, mj. např. o projektu 
adopce hrobů významných osobností Správy pražských hřbitovů, 
portálu o zničených kostelech České republiky, mediálního projektu  
k 70. výročí vypálení Lidic nebo představení projektu dokumentace 
zničených židovských synagog do roku 1989 sklidila velký ohlas pre-
zentace projektu obnovy historických náhrobků na hřbitově v Brou-
mově, přednesená H. Burešovou z MÚ v Broumově. 

Projekt, který byl spolufinancován Městem Broumov, Česko-ně-
meckým fondem budoucnosti a dalšími donátory, zaujal rozsahem 
obnovených náhrobků, velmi aktivním přístupem města Broumova, 
stejně tak i fotografickým doprovodem prezentace. 

„Podobné prezentace mohou sloužit jako modelový příklad pro 
další projekty. Ale stejně tak i svým způsobem jako pozvánka na ná-
vštěvu tohoto krásného regionu Čech“, uvedl Jakub Děd z pořádající 
organizace Omnium. Seminář na Vyšehradě vedle Omnia spolupořá-
dala správa NKP Vyšehrad.

Cyklus Otisky kamenné historie bude pokračovat 26. března 2015 
v Baťově institutu ve Zlíně ve spolupráci s Krajským úřadem Zlínské-
ho kraje. 

A na přelomu dubna a května se vrátí zpět na Vyšehrad, kde ve 
spolupráci se NKP Vyšehrad a spolkem Svatobor proběhne předsta-
vení historického hřbitova a především národního hřbitova Slavín.

Kontakt: Jakub Děd, Omnium z.s.
  Tel.: 739 385 928, e-mail: jded@omniumos.cz 
  www.omniumos.cz
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Víte, že
- pokračuje kácení a prořezy stromů v katastrálním území 

města? Práce zajišťují Technické služby města Broumova (dále TS). 
Odstraňovány jsou pouze stromy schválené Odborem životního pro-
středí MěÚ v rámci vegetačního klidu rostlin. Případné úpravy terénu 
budou prováděny v jarních měsících.

- zájemců o dřevo z pokácených stromů bylo přes 90? TS nyní 
připravují prodej pro posledních cca 10 zájemců a těch, kteří se po-
stupně přihlašují.

- i letos se provádí zimní údržba? Pravdou je, že jen občas, po-
kud na den-dva zavládne zimní počasí.

- se připravuje generální oprava mostu mezi Dvořákovou  
a Žižkovou ulicí? TS provedou opravy, a ocelové konstrukce opatří 
novými nátěry. Jen impregnace dřevěných částí mostu proti hnilobě 
a škůdcům stály 90 000,- Kč, které uhradily TS.

- Na základě žádosti obyvatel Dukelské ulice v Olivětíně roz-
hodla rada o likvidaci hřiště? Místo něho vybudují TS jednoduchou 
parkovou úpravu. Tím by se mělo zamezit dlouhodobé devastaci toho-
to území.

- TS v těchto měsících opravují inventář města? Jedná se  
o odpadkové koše, shání se náhradní součásti na poškozené herní prv-
ky na dětských hřištích, připravují se prkna na opravy laviček a pod. 
Připravují se také změny a doplnění dopravního značení.

- byl zahájen provoz jedné části skleníku TS? První sadbu 
(salát, kapustu, květák, brokolici a kedlubny) si budou moci pěstitelé 
zakoupit už v druhé polovině tohoto měsíce.

- TS mají v úmyslu od letošního dubna zaměstnat 10 lidí na 
VPP? Pomohli by zejména při úklidu města a údržbě zeleně. V této 
věci již jednají s ÚP.

- obaly od vajíček jsou zhotoveny z již několikrát recyklova-
ného papíru?  Recyklovat se již nedají. Patří proto do popelnice! Tam 
patří i platička od léků a tuby od zubní pasty.                            A. O.

Jaké akce město zařadilo do priorit 
pro rok 2015, 
jsem se zeptal místostarosty pana Kamila Slezáka.
Z jeho odpovědí vyjímáme:

K. Slezák: Požadavky na investiční akce pro rok 2015 dosáhly 
částky 92 milionů korun. Při zpracování návrhu rada počítala s akce-
mi ve výši cca 20 milionů, ale vzhledem k faktu, že dotace na provoz 
Centra služeb Naděje (Domov důchodců) byla snížena cca o 2 milio-
ny, musel se snížit objem prostředků na priority právě o tuto částku.

A. Obst: S Jakými významnějšími akcemi se počítá?
K. Slezák: Jednou z nejvýznamnější akcí je kompletní rekonstruk-

ce komunikace Obránců míru. Předpokládané náklady budou činit 
cca 3 miliony Kč. Akce se bude dotýkat značné části občanů, které 
žádáme o pochopení a trpělivost. Rekonstrukce bude zahájena příští 
měsíc a ukončena v říjnu. Jedná se o velmi náročné práce, které si vy-
žádají i opatření k zajištění objízdných tras po dobu stavby.

Další opravy se budou týkat komunikací u hřiště Tužme se. K nově 
vybudovanému hřišti se budou opravovat vozovky v ul. Šaldova i Ji-
ráskova. Bude upravena i stávající polní cesta vedle hřiště.

A. Obst:  Na jaké menší akce se můžeme těšit?
K. Slezák: Malých akcí je celá řada. Namátkou bych uvedl výmě-

nu elektroinstalace a rozvodů na Dětském hřišti, opravu zdi u potoka 
pod Pivovarskou restaurací před železničním mostem, úpravu hřiště 
v Pionýrské ulici na Spořilově. Pokračovat se také bude na výměně zá-
bradlí nad Alejkou směrem ke kostelíku sv. Václava, kde bude nutno 
vybudovat i zpevnění (betonáž), aby se zamezilo dalšímu borcení zdi 
i nového plotu. Bude pokračovat 2. etapa opravy mariánského slou-
pu na náměstí, na kterou bude vynaloženo 800 000,- Kč a ukončena 
by měla být do podzimu. Třetí etapou, která zatím v prioritách a tím 
pádem v rozpočtu není, je oprava vlastní sochařské výzdoby. Měla by 
pokračovat v příštím roce. 

Bude vyhověno dlouhodobému volání sportovců (hlavně florba-
listů) a provedena výměna povrchu ve sportovní hale. Po střeše, která 
byla opravena vloni, tak dojde k dalšímu zlepšení. Zůstane již pouze 
potřeba nátěrů dřevěných prvků, a to nejen v hale, ale i zvenčí.  Doufá-
me, že se peníze najdou.

Počítá se s nákupem pozemku a bývalé vodárny mezi dvorem ZŠ 
a Ulity. Město chce pozemek zcelit se školním a využít jej pro školní 
mládež.

Za zmínku ještě stojí záměr kompletní opravy střechy na Střelnici 
s rozpočtem cca 700 000 Kč a dalších 300 000 Kč si vyžádá oprava 
stropu a klenby u kotelny. U škol se bude pokračovat ve výměně oken, 
opravách sociálního zařízení apod.

A. Obst:  Děkuji Vám za informace.
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 V pátek 6. 2. 2015 policisté náchodského 
územního odboru na bilanční tiskové kon-
ferenci seznámili veřejnost s bezpečnostní 
situací v regionu a výsledky boje s kriminali-
tou za rok 2014. Náchodští policisté se mohli 
pochlubit nejlepší objasněností za posledních 
5 let, uplynulý rok se jim podařilo objasnit  
o 8,1 více trestných činů než v roce předchá-
zejícím, což znamená navíc vyřešených více 
než 100 případů.

 
Nejzávažnější majetkové 
a násilné případy roku 2014
Zástupci vedení územního odboru před-

nesli novinářům nejen statistiky, které ho-
vořily o 2147 spáchaných trestných činech  
a 1268 objasněných v celém regionu, ale také 
připomněli ty nejzávažnější případy loňského 
roku, jako sérii 18 vloupání do objektů občanů 
Broumova a dopadeného 19letého mladíka,  
5 vykradených zahrádkářských kolonií pa-
chateli z Polska se škodou přesahující 120.000 
korun a v neposlední řadě i objasněných 32 
případů krádeží jízdních kol na Náchodsku, 
Hradecku a Pardubicku jedním mužem a že-
nou, kde škoda přesáhla 600.000 korun. Přes 
10 jízdních kol, která jinak pachatelé expor-
tovali do ciziny, se podařilo zajistit a během 
února budou vrácena majitelům. Připomněli 
také objasněné požáry 4 objektů na Teplicku 
nad Metují, chyceného násilníka, který chtěl 
násilím vtlačit do auta ženu v Novém Městě 
nad Metují, vypátraného lupiče, co okradl dvě 
ženy v Hronově, či zastřeleného muže, jehož 
kamarádka se domnívala, že pistole, s níž ma-
nipuluje, není nabitá.

Co dělali policisté na silnicích
Policisté dále referovali o výsledcích  

v dopravě, zejména zmínili vyšší počet do-
pravních nehod a jejich následků, kdy v roce 
2014 vyjížděli k 751 nehodě, tj. o33 více než  
v předchozím roce a o 3 osoby také stoupl po-
čet usmrcených z 5 na 8. Nejčastějšími příči-
nami dopravních nehod byl způsob jízdy, 400 
nehod, nedání přednosti v jízdě, 114 nehod,  
a rychlost, 109 nehod. V rámci dohledu nad 
silničním provozem, policisté přistihli 183 
osob za volantem pod vlivem alkoholu a 56 
osob pod vlivem drog.

Stále stoupá informační kriminalita 
Poměrně významnou složkou trestné 

činnosti je i hospodářská kriminalita, a to 
zejména informační, kdy rok od roku stoupá 
počet internetových podvodů a další trestné 
činnosti páchané za pomoci výpočetní tech-
niky. Kriminalisté za rok 2014 prezentovali 
případy podvodů na inzertních serverech, 
kdy například dvojice z Broumovska podved-
la minimálně 180 lidí z celé ČR, se škodou 

přes 500.000 korun, případ zneužití přístu-
pových dat k internetovému bankovnictví po 
„aktualizaci osobních dat“ a krádež z konta, 
či zneužití dat k platební kartě po platbě na 
nezabezpečených internetových stránkách 
nebo zneužití cizího profilu na sociálních sí-
tích. V těchto třech naposled jmenovaných 
případech se škody pohybovaly v desetitisí-
cích a pachatel pro policisty zatím zůstává 
neznámý.

Nezapomněli jsme ani na prevenci
Důležitou součástí policejní práce ale je  

i prevence, a proto policisté připomněli 
množství akcí, které věnovali dětem i dospě-
lým, jako besedy ve školkách a školách, Den 
s policií, Zebra se za tebe nerozhlédne a další. 
Vyzdvihli také profesionální práci krizových 
interventů a vyjednavačů, kterých má ve 
svém středu náchodský územní odbor hned 
několik a připomněli záchranu sebevraha 
nad mostem v Jaroměři, ale také desítky po-
skytnutých psychologických pomocí obětem 
a svědkům tragických událostí na Náchod-
sku.

Důležitou součástí policejní práce je  
i spolupráce s městy a obcemi

Při hodnocení výsledků své práce policis-
té nezapomněli ani na pochvalu zástupcům 
samospráv za spolupráci, kdy za nadstan-
dardní označili tu se starostou Náchoda. 
Nakonec se vedoucí odboru plk. David Fulka 
zmínil o rekonstrukci budov, kterou Územ-
ní odbor Náchod prošel a o ještě očekávané 
opravě střech. Vyzval též zájemce o práci  
u policie na Policku a Broumovsku, aby si 
podali přihlášku a rozšířili řady mužů a žen 
zákona.

Uchazeč o práci u policie musí být starší 
18 let a mít ukončené střední vzdělání s ma-
turitou. Dalším kritériem je čistý trestní rej-
střík a dobrý zdravotní stav. Uchazeč, který 
se přihlásí do výběrového řízení musí absol-
vovat psychotesty, testy fyzické zdatnosti 
a zdravotní prohlídku. V případě zájmu ať 
kontaktuje personalistu na čísle 974 534 400 
nebo emailem krph.nabor@pcr.cz. Další in-
formace je možno získat na stránkách www.
policie.cz/clanek/moznosti-uplatneni-v-poli-
cii-ceske-republiky.aspx.

por. Mgr. Eva Prachařová
tisková mluvčí
Krajské ředitelství policie 
Královéhradeckého kraje
Oddělení tisku a prevence
Územní odbor Náchod
tel. 974 534 2017, mobil 724 183 755
krph.tisk.na@pcr.cz

Z činnosti Policie ČR 
v Broumově
 
Policie byla přivolána ke kontejneru na 

papír, ze kterého se ozýval nářek a volání. Byl 
vysvobozen bezdomovec, který nemohl  ven. 
Občané se ptali, proč se po Broumově pohy-
bovala zásahovka: Dělala domovní prohlídky 
u některých obviněných.

Zajímavá  informace:  Byly prověřeny  
3 osoby, které pobírají sociální dávky a při-
vydělávají si sběrem železného šrotu. Jeden  
z nich si během dvou let přišel na 180.000 Kč.

Stále se důvěřiví  občané  stávají oběťmi 
internetových podvodů: Zaplatí zboží a nic 
nedostanou.

Prostřednictvím internetu byl koupen 
mobil  ukradený před tím v Ostravě.

Bylo dopadeno několik pachatelů, kteří 
vykrádali půdní a sklepní kóje a zahrádky, 
např. v Olivětíně. Obdobné případy, kdy byl 
pachatel chycen, se staly i v Broumově. Jistý 
muž vykrádal potraviny ze skříněk na chod-
bě.  Jeden řidič, který natankoval u benzinky  
v Broumově, odjel bez zaplacení.

Kolemjdoucí vytrhl pětistovku muži, kte-
rý ji držel v ruce a chystal se k placení. Žena 
oznámila krádež mobilu z kabelky, když na-
stupovala do auta.

Muž, který napadl syna své družky, se do-
pustil přestupku. Při dalším vniknutí do bytu 
a novém napadení byl  přestupek překvalifi-
kován jako trestný čin.

Žena se dopustila přestupku při uvádění 
nepravdivých údajů, které ovlivnily rozhod-
nutí správních orgánů. Prošetřuje se rozesí-
lání vulgárních SMS.

Pod vlivem alkoholu došlo ke rvačce  
a zranění v restauraci. Zjišťuje se, kdo byla 
oběť a kdo útočník.

Pachatel, který se snažil vloupat do kotel-
ny, byl vyrušen bezpečnostním zařízením.

Je stíhán muž, který neoprávněně obývá 
byt a odmítá se vystěhovat.

Bývalá zaměstnankyně  telefonicky napa-
dá své bývalé spolupracovníky. U zaparkova-
ného auta bylo poškozeno čelní sklo.

Oproti minulému roku nedošlo v ob-
vodu místního oddělení  k nárůstu trestné 
činnosti,  u přestupků došlo k mírnému 
zvýšení asi o osmdesát případů. 

Broumovské oddělení je úspěšné v cel-
kovém řešení případů. V roce 2013 byla 
objasněnost 51%, v minulém roce výraz-
ně stoupl počet objasněných činů na 68%.  
V rámci okresu zaujal Broumov 1. místo  
v úspěšném objasňování a v kraji je to krás-
né třetí místo. O 6 dopravních nehod stou-
pl počet na 72 s celkovou škodou dva mili-
ony šest set tisíc korun.  O 18 řidičů stoupl 
počet těch, kteří jeli pod vlivem alkoholu.

 Za informace děkujeme 
komisaři Slišovi

Bilanční tisková konference
NÁCHODSKO – Menší kriminalita, 
více objasněných trestných činů za rok 2014 
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Seminář o obchvatu 
Broumova se 

uskutečnil v Infocentru
 
V pondělí 9. února se v konferenčním sále 

Infocentra v Broumově uskutečnil seminář 
o obchvatu našeho města. Tuto akci svolal 
hejtman Královéhradeckého kraje – Lubomír 
Franc.

Na setkání přišlo více než sto občanů. 
Na jejich vysoké účasti bylo vidět, že mají  
o řešení problému skutečný zájem. Přítomní 
projektanti zúčastněným objasnili, že podle 
provedených studií je optimální alternativou, 
která může ulehčit dopravě  ve městě, je va-
rianta „E“. S touto variantou počítají územní 
plány Broumova i obce Hejtmánkovic. Va-
rianta „E“ by vyřešila hned dva problémy – 
Střelnickou ulici, ale i křižovatku pod nemoc-
nicí (u Chocovy vily). 

Během besed byli broumovští občané ně-
kolikrát vyzváni k diskusi, ale žádné dotazy, 
které by se týkaly přímo přednesených infor-
mací, nebyly vzneseny. Diskutovalo se pouze 
dalších záležitostech stávajících komunikací  
v našem regionu.

Při zahájení semináře pan hejtman řekl:
Chtěl bych připomenout, že o tomto ob-

chvatu se již mluví desítky let. Já sám si na to 
pamatují, že se před mnoha lety již mluvilo  
o tom, že u Dolní brány se některé domy vybou-
rají,  aby byl prostor pro novou komunikaci.

V roce 2013 jsem se sešel  s bývalým pa-
nem starostou a vedením investičního oddělení 
města na Střelnici, kde se mluvilo  o tom, že je 
zřejmě problém s komunikací pod Střelnicí, 
která se v roce již 2002 opravovala, že tam ta 
statika nemusí být úplně v pořádku. Na tom-
to základě se tedy rozhodlo, že se budou činit  
jednotlivé kroky -  že se připraví studie, řešení, 
která budou občanům představena. Poté by se 
mělo postupovat krok za krokem – nejdříve tedy 
studie a písemné rozhodnutí a případě staveb-
ní povolení.

Ještě jeden důvod jsem měl k tomu, abych 
svolal tento seminář, a sice, že na posled-
ním jednání zastupitelstva města se hovořilo  
o tom, že současná  rada města  svým rozhod-
nutím odmítla přeložku silnice v navrhovaných 
variantách. Rada města navrhovala kraji, aby 
se začalo pracoval na jakémsi projektu velkého 
obchvatu. 

Jsem velmi rád,  že zde vidím hodně zastu-
pitelů,  i  když si myslím, že to není věc pouze 
zastupitelů města, ale že je to záležitost celé 
broumovské veřejnosti, abychom se pokusili 
zrealizovat nějaké řešení. Tento seminář by 
měl být začátkem diskuse o tom, jak tuto věc  
v Broumově dál řešit. 

Pan hejtman v závěru semináře zdůraz-
nil, že ve všech podobných případech je pře-
devším nutná aktivní spoluúčast místní sa-
mosprávy.                                           Petr Cirkl 

Zprávy 
z broumovského 

útulku
V měsíci únoru bylo do útulku umístěno  

7 pejsků, 8 pejsků tu stále čeká na nové do-
movy.

Rádi bychom touto cestou poděkovali 
paní Bošinové z Ekofarmy Bošina za pravi-
delné zásobování útulku hovězím masem. 
Pejskové si na něm rádi pochutnají a znamená 
pro ně nejen příjemné zpestření granulované 
stravy, ale i zdroj mnoha zdraví prospěšných 
látek, které přispívají ke zlepšení jejich celko-
vé kondice. 

Informační centrum nabízí v prodeji po-
sledních pár kousků Útulkového kalendáře 
2015! 

Během měsíce března vydáme nový, již 
čtvrtý díl oblíbeného Útulkového pexesa!

Jana Slováková

                                                                                                          

Nová kardiacká křesla 
a stolky v broumovské 

nemocnici
Broumovská  nemocnice  obdržela na 

přelomu roku od Nadačního fondu HOSPI-
TAL 25 ks kardiackých křesel (pojízdných,  
s koženkovým potahem) s podnožníky a 8 ks 
servírovacích stolků v celkové hodnotě cca 
437 tis. Kč. Nová křesla slouží klientům ne-
mocnice v rámci různých oddělení, servíro-
vací stolky slouží klientům oddělení jednotky 
intenzivní péče.  Dodavatelem nového vy-
bavení je firma PROMA REHA, s.r.o. Česká 
Skalice. Fond získal finanční 

Nová kardiacká křesla a stolky v brou-
movské nemocnici

prostředky na nákup majetku od Nadač-
ního fondu VEBA (300 tis. Kč), zbytek pro-
středků poskytly města a obce regionu Brou-
movska a Policka.

Nadační fond HOSPITAL dále podpo-
ruje činnost broumovské nemocnice na úse-
ku sociální péče. Konkrétně od ledna 2012 
proplácí nemocnici veškeré náklady spojené 
s činností, která souvisí s aktivitami klientů 
lůžek následné péče v rámci volnočasových 
aktivit a aktivizačních činností. Z počátku 
jedna pracovnice, později dvě, nyní už čtyři 
pomáhají několikrát týdně klientům v rámci 
možností zpříjemnit čas v nemocnici aktivní 
tvořivou činností, odbornou radou, drobným 
nákupem, dobrým slovem, hudbou a zpěvem, 
pomocí. Jedná se o náročnou individuální 
práci, za kterou patří všem pracovnicím velké 
poděkování.  

Více o aktivitách nadačního fondu najde-
te na: www.nf-hospitalbroumov.cz

Eva Blažková, 
předsedkyně NF

Branka, o. p. s., která se zabývá rozvojem 
cestovního ruchu v Kladském pomezí, vydala 
ještě před veletržní sezónou nové propagační 
materiály. Jedním z nich je image materiál, 
který díky poutavým fotografiím a textům 
vytváří atraktivní pozvánku do Kladského 
pomezí. Materiál je vydán v nákladu 50000 
ks, ve čtyřech jazykových mutacích. 

Podrobnější nabídku poté zahrnuje pět 
tematických letáků zaměřených na aktivní 

Kladské pomezí vydalo 
nové propagační 

materiály. Od dnešního 
dne jsou k dispozici 

na IC trávení volného času, nejvýznamnější akce 
regionu, tipy na výlety s dětmi a kulturní  
a přírodní památky Kladského pomezí. Tento 
materiál je vydán v české a polské jazykové 
mutaci v počtu 125 000 ks.

Materiály byly vydány v rámci projek-
tu „Kladské pomezí – místo pro náš vlastní 
příběh“ spolufinancovaného Evropskou unií  
z Evropského fondu pro regionální rozvoj. 
Jsou volně  k dostání ve všech informačních 
centrech Kladského pomezí a rovněž je nalez-
nete i na webových stránkách www.kladske-
pomezi.cz.
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Restaurování 
Mariánského sloupu  
na Mírovém náměstí 

v Broumově
V roce 2014 bylo s částečným využitím 

podpory z Programu regenerace městské 
památkové zóny Ministerstva kultury zahá-
jeno restaurování této významné dominanty 
centra města. Sloup byl postaven již v roce 
1706 a jeho sochařská výzdoba je dílem J. 
Brokofa. Stáří této památky však odpovídá 
i její technický stav, který prošel důkladným 
a komplexním restaurátorským průzkumem 
v loňském roce současně s 1. etapou restau-
rátorských prací. Ta zahrnovala demontáž 
balustrády, doplnění základové konstrukce, 
restaurování schodiště a podesty. Restauro-
vání balustrády včetně náhrady betonových, 
některých silně poškozených, baluster a po-
lobaluster (sloupků) novými z božanovského 
pískovce  by mělo následovat v letošním roce. 
Z výše uvedeného průzkumu však vyplynula i 
nutnost řešit především statickou bezpečnost 
tordovaného sloupu (šroubovice), kde jsou již 
silně narušeny spojovací prvky mezi patkou, 
sloupem a také ozdobnou hlavicí na vrcholu, 
pod vlastní sochou Panny Marie. Bude pro-
to nutné sloup demontovat, patku a hlavici 
z nestabilního červeného pískovce nahradit 
replikami z vhodnějšího tvrdšího pískovce 
a poté znovu sestavit s použitím nových ne-
rezových tyčí. Tyto práce včetně zpětného 
osazení balustrády by měly být provedeny v 
roce 2015 a v současné době je připraven vý-
běr zhotovitele této zakázky. Předpokládaná 
hodnota prací vychází z předběžného restau-
rátorského rozpočtu a je cca 1,25 milionu Kč. 
V následujících letech by pak bylo možné po-
stupně restaurovat jednotlivé sochy a obnovit 
nápisy, kterých je na jednotlivých prvcích ně-
kolik. Celkový objem potřebných finančních 
prostředků pro úplné dokončení obnovy této 
významné památky je tak včetně částky již 
uvedené odhadován na 3 miliony korun.

Petr Kuchta, 
odbor stavební a rozvoje města

Mezinárodní Letní škola k barokní architektuře 
a umění - Broumovsko, 5.-12. červenec 2015

Na červenec letošního roku se na Broumovsku připravuje mezinárodní Letní škola k ba-
rokní architektuře a umění pod názvem „Barokní venkovské kostely v kontextu evropské kul-
tury“. 

Letní školu připravují Ústav dějin umění Akademie věd ČR, Instytut Historii Sztuki 
Uniwersytetu Wrocławskiego, Římskokatolická farnost v Broumově a občanské sdružení 
Omnium, ve spolupráci s Národním památkovým ústavem, Centrem pro dokumentaci a di-
gitalizaci kulturního dědictví Filozofické fakulty Univerzity Jana Evangelisty Purkyně v Ústí 
nad Labem a Fakultou restaurování Univerzity Pardubice v Litomyšli.

Organizátoři setkání chtějí otevřít prostor pro neformální mezioborovou diskusi  
o barokních venkovských kostelech v kontextu evropské kultury, zároveň iniciovat výměnu 
zkušeností mezi odborníky a studenty z oblastí dějin kultury, umění a architektury, dokumen-
tace historických staveb a uměleckých děl, jejich ochrany a restaurování. 

„Věříme, že Letní škola umožní navázat nové kontakty, rozvinout tvůrčí dialog mezi účast-
níky z různých zemí a usnadní tvorbu společných projektů“, poznamenal PhDr. Martin Mádl  
z Ústavu dějin umění Akademie věd ČR, hlavní organizátor tohoto setkání. 

Nad Letní školou převzal v těchto dnech záštitu Český národní komitét Mezinárodní rady 
památek a sídel (ICOMOS). „Letní škola, zaměřená na téma barokní architektury a umění 
Broumovska je významnou, pro poznání a záchranu památek důležitou akcí a ČNK ICOMOS 
záštitu s radostí poskytl“, uvedl prof. Václav Girsa, president ČNK ICOMOS.

Účast přislíbili a do přípravy setkání se dále zapojují studenti, pedagogové a odborní pra-
covníci následujících vysokých škol a institucí: Institut für Kunstgeschichte, Ludwig-Maxi-
milians-Universität, Mnichov; Institute of Art History, Záhřeb; France Stele Institute of Art 
History, Lublaň; Ústav dejin umenia Slovenskej akadémie vied, Bratislava; Institut für kunst- 
und musikhistorische Forschungen, Österreichische Akademie der Wissenschaften, Vídeň; 
Fakulta architektury Českého vysokého učení technického v Praze; Filozofická fakulta Uni-
verzity Palackého v Olomouci; Filozofická fakulta Masarykovy univerzity v Brně; Katolická 
teologická fakulta a Filozofická fakulta Univerzity Karlovy.

Barokní venkovské kostely v kontextu evropské kultury
Mezinárodní letní škola k barokní architektuře a umění
Místo: Broumovsko
Termín:  5.-12. červenec 2015

Kontakt:
UDU AV ČR: PhDr. Martin Mádl, tel.: +420 222 222 144, e-mail: madl@udu.cas.cz
ČNK ICOMOS: Ing. Dagmar Michoinová, Ph.D., tel.: +420 257 010 312, e-mail: michoi-

nova.dagmar@npu.cz
Omnium z.s.: Ing. Jakub Děd, tel.: +420 739 385 928, e-mail: jded@omniumos.cz
www.omniumos.cz
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1. Členská základna

K 1.1. 2015 měla naše organizace celkem 
222 členů, z toho město Broumov 182 členů, 
okolní obce 40.  Členové nad 90 let jsou již 
čestnými členy, neplatí členské příspěvky. Od 
roku 2013 neplatí členské příspěvky členové,  
kteří jsou umístěni v Domově důchodců a  na 
LDN bez ohledu na věk.  V naší organizaci 
bylo k 1.1.2015 -  68 členů starších nad 80 let, 
z toho 11 členů nad 90 let,  nejstarším členem 
– členkou  naší organizace je paní Havlicová 
Marie  -  94 let. Naše  sdružení se skládá z de-
seti obcí, jsme spádovou organizací.

2. Výborové schůze

V roce 2014  se sešel výbor 12 x. Výboro-
vé schůze se konaly pravidelně 1 x za měsíc 
dle plánu schůzí, který je vypracován na celý 
kalendářní rok. Výbor je složen z 9 členů,  
3 členky rev. komise a 21 úsekových důvěrní-
ků.  

3. Valné hromady

V roce 2014 se konaly dvě valné hromady 
- a to 24.4. a 25.9. Účast na schůzích je dobrá, 
v průměru chodí 110 členů. Našich valných 
hromad se pravidelně zúčastňují představite-
lé města Broumova a soc. odboru, představi-
telé města Meziměstí a někteří zástupci obcí. 
Pravidelně se účastní paní Vítová, vedoucí 
CENTRA pro integraci osob se zdrav. posti-
žením v Náchodě. Na schůzích  je podávána 
zpráva o činnosti za uplynulé období a o hos-
podaření. Dále jsou podávány informace o zá-
jezdech, aktuální informace o nových předpi-
sech, zákonech apod. Členové mají možnost 
se vyjádřit k práci výboru, zájezdům, podávat 
návrhy, připomínky, dotazy apod.

Jarní valná hromada byla zpestřena vy-
stoupením dětské taneční skupiny při Ulitě 
Broumov pod vedením pana Ticháčka.

Podzimní valná hromada byla zpestře-
na vystoupením Tanečního kroužku Slovan 
Broumov, vedeného paní Hofmanovou.

Na každou valnou hromadu je zajištěno 
malé pohoštění, mikrofon a hudba k poslechu 
pana Cirkla. 

Na podzimní valnou hromadu byla zajiš-
těna přednáška z oblasti zdravotnictví, kte-
rou přednesla členka naší organizace zdrav.
sestra paní Rýdlová. 

Na jarní valné hromadě byla schválena 
zpráva o hospodaření za rok 2013, na pod-
zimní valné hromadě byl schválen rozpočet 
na rok 2015 a návrh plánovaných akcí pro rok 
2015.

Dne 14.7.2014 skončila svoji činnost po-
kladní paní Prouzová Věra. 

4. Poradní dny 

se konají pravidelně první úterý v měsíci 
od 13 hodin. Při neodkladných záležitostech 
se členové mohou obrátit na členy výboru  
v místě bydliště.

5. Zájezdy

Dne 21.5.2014 se konal poznávací zájezd 
do Pardubic a Lázní Bohdaneč. Další zájezd, 
velmi oblíbený mezi členy naší organizace, 
se konal dne 15.10.2014  posezení s hud-
bou pana Cirkla v restauraci „U Vojtěchů“ 
na Bezděkově. Byla zajištěna přednáška i s 
ukázkami kompenzačních pomůcek  firmy 
MEYERA. Pro velkou účast jely dva autobu-
sy. Zájezdy jsou hodnoceny kladně.

6. Návštěvy imobilních členů

Další náročnou akcí bylo provedení ná-
vštěv  a  předání dárkových balíčků  58  imo-
bilním členům     v měsících červnu, červenci  
a srpnu 2014. Návštěvy provedli členové vý-
boru a někteří úsekoví důvěrníci. Při návště-
vách  byla podávána informace týkající se 
zdrav. postižených – nároky, práva a povin-
nosti, o kompenzačních pomůckách  apod. 
  

7. Činnost Sdružení a našich členů

Členové výboru, členové revizní komise 
a úsekoví důvěrníci provádějí obecně pro-
spěšnou činnost pro zdravotně postižené bez 
nároku na odměnu. Všichni členové výboru, 
revizní komise a úsekoví důvěrníci provádějí 
svěřené úkoly dobře a svědomitě, dobrovolně, 
ve svém volném čase.

Změna funkcí ve výboru:
Paní Prouzová Věra nebude členkou vý-

boru organizace. Funkci pokladní dle dohody 
ve výboru bude vykonávat paní Bímanová Ja-
roslava od 14.7.2014.

Zajišťování zájezdů bude vykonávat paní 
Vaverková, stejně jako psaní zápisů z výboro-
vých schůzí.

Dne 26.9.2013 byl na valné hromadě po-
dán návrh na zrušení platby členského pří-
spěvku členům, kteří jsou umístěni v Domově 
důchodců a na LDN. Návrh byl schválen vše-
mi 105  přítomnými členy.

Pan Vaverka provádí  pravidelně 1 x týdně 
poradenskou službu pro sluchově postižené 
občany města Broumova a okolních obcí vždy 

ve čtvrtek. Poradenská služba se koná v zad-
ním traktu Městského divadla.

Pan Spišák spolupracuje za naši organi-
zaci se stavebním odborem Města Broumo-
va. Je členem stavební komise, upozorňuje 
na nutnost bezbariérového přístupu do veřej-
ných zařízení.

Dne 6.8.2014 se uskutečnila  konzultace 
členů výboru s úsekovými důvěrníky v re-
stauraci U Gritzů  v Broumově.

8. Sponzoři

Dne 10.2 2014 jsme obdrželi od  VEBY 
a.s. Broumov,  sponzorský dar -  40 ks ruční-
ků, které  předáváme při návštěvách našim 
imobilním členům jako dárky.

9. Spolupráce s městem Broumov

Město poskytuje naší organizaci bezplat-
ně místnost na konání poradních dnů a výbo-
rových schůzí. V roce 2014 nám byl poskyt-
nut finanční příspěvek na činnost.

10. Spolupráce s městem Meziměstí  
a obcemi.

Na jarní i podzimní valnou hromadu byla 
pozvána paní starostka města  Meziměstí  
a starostové a starostky obcí. 

V roce 2014 nám poskytli finanční příspě-
vek na činnost obce: Otovice, Hejtmánkovice, 
Jetřichov, Martínkovice a  Křinice. Finanční 
příspěvek nám poskytlo i město Meziměstí.

    
11. Spolupráce s CENTREM pro inte-

graci zdrav. postižených v Náchodě

Vedoucí CENTRA pro integraci zdrav.
postižených v Náchodě paní Vítová se našich 
valných hromad zúčastňuje  pravidelně. Paní 
Vítová při konání valné hromady podává in-
formace všem přítomným.  Po skončení své-
ho vystoupení podává rady a informace jed-
notlivým zájemcům v předsálí rady.   
   

12. Práce revizní komise

Členové revizní komise se zúčastňují pra-
videlně výborových schůzí. Za rok 2013 byla 
provedena kontrola hospodaření s finanční-
mi prostředky dne 4.2.2014,  nebyly shledány 
závady.  

Dne 14.7.2014 došlo k ukončení činnosti 
paní Prouzové. Dle rozhodnutí výboru orga-
nizace bylo předáno hospodaření a pokladna 
paní Bímanové Jaroslavě dne 14.7.2014.

Vypracovala: V.Jansová
V Broumově dne  3.2.2015

Zpráva byla projednána na výborové 
schůzi Občanského sdružení – Sdružení 
zdrav.postižených Broumov, která se konala 
dne 6.1.2015. 

    
 

Zpráva o činnosti Občanského sdružení -  
Sdružení zdravotně postižených Broumov za rok 2014
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Žijí mezi námi – 4.
V roce 1949 se na Broumovsko při-

stěhovala na výzvu československé vlády 
početná skupina občanů slovenské národ-
nosti, kteří přišli z rumunského Sedmi-
hradska (Transylvanie). Jejich předkové 
emigrovali z tehdejšího Rakousko-Uher-
ska již v 18. století. Bída je vyhnala z jejich 
domovů. V Sedmihradsku hledali nový 
domov, který by jim dal snadnější obživu.

V našem seriálu o lidech, kteří přišli 
do Broumova, budeme pokračovat vzpo-
mínkami pan Milana Filipcika, který při-
šel do Broumova v 90. letech, v roce 1994. 

V současné době pan Filipcik je majitelem 
firmy STAVEBNÍ PRÁCE a zaměstnává v na-
šem městě 4 lidi a další u něho pracují na svůj 
živnostenský list. 

Stal se také jedním ze zastupitelů města, 
kteří vzešli z posledních komunálních voleb.

Zeptal jsem se pan pana Filipcika na ně-
kolik, věcí, které se týkají jeho příchodu do 
Broumova.

Co Vás přivedlo do Broumova a jaké byly 
Vaše pocity  v tomto novém prostředí? Kdo ješ-
tě s Vámi z Rumunska přišel? 

První moje  dovolená za 25 roků byla  
v Čechách, kam jsem jel navštívit příbuzné, 
tety a bratrance, kteří zde již žijí řadu let. Můj 
bratr zde byl dříve, přišel již dva roky přede 
mnou. Jedna stavební firma mne přemluvila, 
abych zde zůstal pracovat. V Rumunsku jsem 
pracoval u firmy, která se zabývala ropnými 
vrty, pracoval jsem dost na dobrém postu 
speciálních vrtů. Protože však tu byl již bratr, 
přemluvil mne, abych zde zůstal, většina naší 
rodiny žila již tady – tři maminčiny sestry. Ty 
sem přijely již po válce, když se začal dosíd-
lovat tento kraj. Byly v Březové, v Náchodě 
a Žulové. Bohužel všechny jsou již dnes po 
smrti, ale jejich děti – moji bratranci a sestře-
nice zde bydlí. V roce 1998 za mnou přijel také 
můj mladší brácha. Nejstarší bratr žije u mne,  
v mém domě. Protože byl dost nemocný, dělá 
mi správce v některých mých objektech. Lé-
kaři mu zjistili rakovinu hrtanu a teď se stále 
ještě léčí, už se z toho dostává. Nyní čeká na 
přiznání důchodu, ale chybí mu ještě nějaké 
doklady z Rumunska. Ani jeden z nás zatím 
nemáme české občanství, máme zde při-
znán trvalý pobyt. Jako cizinci zde můžeme 
i k volbám a být také voleni, jen nemůžeme 
volit prezidenta. Jakmile bude Rumunsko  
v Schengenu, tak budeme moci mít dvojí ob-
čanství.   

Jak se daří Vaší firmě v našem městě  
a jaké máte plány do budoucna?

Moje firma zatím funguje dobře, ale stá-
le musím dohlížet na chod celé firmy. Znáte 
to – jinak spousta firem po půl roce krachu-

je. Je třeba dohlížet na každého pracovníka, 
jak dělá svoji práci. Do budoucna bych chtěl 
firmu rozšířit. Teď jsme vytvořili s.r.o., takže 
můžeme konečně dostávat státní zakázky. 
Do budoucna budu mít svého ředitele, takže 
firma se bude moci více rozvíjet. Teď zrovna 
řeším otázku budování penzionů pro dů-
chodce, jak jsem o tom mluvil v předvolební 
kampani. Hlavně se jedná o penzion pro dů-
chodce, který bych chtěl co nejdříve dokončit. 
Těch důchodců je v Olivětíně docela dost, kte-
ří by chtěli trochu slušně a levně bydlet, zatím 
většinou bydlí ve velkých bytech a platí velký 
nájem. V mých bytech by mělo být nájemné 
částečně dotováno. Předpokládáme, že by ná-
jem jedné místnosti stál kolem 1800 Kč a tato 
částka by se neměla do budoucna zvyšovat. 
Musím však  dostat přislib i od města, abych 
to mohl dotáhnout do konce. Sazba za jeden 
metr čtvereční by měla být garantována po 
dobu 20 let. Dostal jsem již nějaké dotace pro 
tento rok. Jedná se o vybudování 24 apartmá-
nů  1+1, 2+1 a 3+1. Byl bych rád, kdyby se to 
podařilo uskutečnit. 

Chtěl bych také trochu zkulturnit Oli-
větín, aby zde byla nějaká samoobsluha, pro-
dejna - večerka a další služby, protože to tam 
lidem hodně chybí. Z bývalé jídelny Veby jsem 
chtěl udělat nějaký společenský sál, kde by se 
mohly konat různé akce – jako oslavy naroze-
nin, setkání spolků apod. Hlavně mi jde o to, 
aby se tam mohly konat akce pro starší obča-
ny. Mladí mají kam chodit. Podle mne to cen-
trum Olivětína nutně potřebu trochu zkultur-
nit. Chybí tam i nějaké větší parkoviště. Zde 
bude muset pomoci i město. Právě mým ná-
jemníkům a zákazníkům v mnoha případech 
chybí místo, kde by mohli zaparkovat.   

Vracíte se rád do míst, kde jste se narodil 
a kdo z Vaší rodiny v Rumunsku ještě zůstal? 
Plánujete, že byste v Čechách zůstal nastálo? 

Táhne mne to tam, protože půlku života 
jsem tam strávil, do svých 24 let, odsloužil 
jsem tam také vojnu. Mám tam spoustu ka-
marádů. Ale kamarádi se najdou všude. Rodi-
na od mého taťky je v Rumunsku. Bratrance 
a sestřenice mám v Rumunsku všude, kolem 
naší vesnice, ale i v Aradu (Oradea) a dalších 
městech. Vrátit bych se tam nechtěl, ale mož-
ná jednou v důchodu bych tam nějaký ten mě-
síc v roce strávil. Mám tady teď rodinu, takže 
můj nový domov je zde.   

Jak se žije v současné době Slovákům  
v Sedmihradsku? Mají stále Slováci ve Fogaši 
svoji školu, kde se učí slovenštině, nebo jsou  
v současné době ve Fogaši  pouze rumunské 
školy?

V té mé vesnici, kde jsem žil – ve Fogaši, 
se Slovákům žije docela dobře. Velký problém 
tam byl před restitucí pozemků. Restituce 
tam „roztrhaly“ nejvíce rodin. Předtím, ještě 
před revolucí, to chodilo v naší vesnici tak, že 
když byla svatba, bez problému se sešlo třeba 

300 lidí. Teď již to je jiné. Po restitucích začaly 
problémy mezi sourozenci v mnoha rodinách. 
Mladí odešli jinam za prací, starší zůstali. Teď 
ten nový kostel, který se ve vesnici postavil, 
opět lidi přitáhl k sobě. Celá vesnice se na 
stavbě podílela, každý dělal, co uměl – zed-
ničili, truhlařili, ženy uklízely apod. Ted už 
kostelík slouží věřícím a lidé se tam v hojném 
počtu pravidelně scházejí.

Co se týká slovenské školy -  ta taky 
skončila v roce 1968, od té doby děti mohou 
chodit jen do rumunských škol. Loni v naší 
vesnici skončila i rumunská škola (4 třídka), 
protože nebyl dostatek dětí. Do školy děti 
musí jezdit jinam – např. do města Suplacu-
-Barcau. Slovenštinu se děti učí už jen v kos-
tele, aby mohly na první přijímání a aby také 
rozuměly slovenskému kázání. Nyní už tam 
není ani slovenský farář, je tam kněz polský, 
který však mluví i slovensky. Slovenština se 
tam tedy už bohužel ztrácí. Bohužel mnoho 
manželství je již smíšených, tak i doma se 
mluví více rumunsky. Doma jsme vlastně i my 
mluvili slovensky, rumunsky, ale i maďarsky. 
Já už jsem chodil do rumunských škol, poté 
jsem se vyučil zámečníkem u ropných vrtů. 
Když mi bylo sedm let, tak mi zemřel tatínek, 
takže se o nás starala jen maminka. Od 11 
roků jsme již museli pomáhat v hospodářství, 
sekat trávu, pracovat na vinohradu. 

Maminka byla zdravotní sestra, takže ta 
byla pořád v terénu, tak jsme se museli po-
starat sami o  sebe. Život by těžký, proto si 
vážím toho, že mohu být zde a že se mi prá-
ce daří a mám dobrou rodinu. Určitě ta moje 
generace zde nezažila to, co jsme zažili my, 
v Rumunsku. Měl jsem tři  bratry a sestru  
a život jsme neměli lehký.

Děkuji Vám za to, že jste nám věnoval svůj 
volný čas, aby mohl tento rozhovor vzniknout. 
Jménem redakce Broumovských novin Vám 
přeji, aby se Vám i Vaší firmě v Broumově 
dařilo. Také Vám přeji, aby se Vám dařilo i ve 
funkci zastupitele města.

S panem Milanem Filipcikem 
rozmlouval Petr Cirkl
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Počátkem  měsíce února byla v Broumově 

u Dolní brány znovuotevřena bývalá restau-
race ALKA, která byla řadu let mimo provoz. 
Restauraci nyní provozuje paní Dana Vacko-
vá.

Restaurace na velmi atraktivní místě se 
tedy opět dočkala svého otevření a konečně 
bude opět sloužit veřejnosti. Noví provozova-
telé se rozhodli, že restauraci ponechají starý 
název – ALKA – restaurant – bar.

Zeptal jsem se na několik věcí současného 
provozovatele, paní Vackové: Není žádným 
tajemstvím, že jste se pro otevření této restau-
race rozhodli poté, kdy jste odešli z restaurace 
Střelnice. Jaký byl důvod Vašeho odchodu?

Ze Střelnice jsme odešli poté, co nám 
nebyla obnovena nájemní smlouva, a to  
z důvodu,  že syn, který společně se mnou měl 
restauraci v pronájmu, nedodržel smlouvu  
o placení vody a tepla. Do konce měsíce listo-
padu jsem osobně dlužné částky uhradila, ale 
ve výběrovém řízení, do kterého jsem se také 
přihlásila, jsem ze strany města nedostala dů-
věru a byl vybrán jiný zájemce.

Přešli s Vámi pracovat do této restaurace 
i někteří zaměstnanci z bývalé Střelnice?

Nejraději bych jsem sem vzala všechny 
bývalé zaměstnance, ale bohužel je tady men-
ší kapacita. Mimo Marušky, která u nás myla 
nádobí, přišli sem všichni bývalí zaměstnan-
ci. Hlavně nám zůstal náš kuchař, můj syn 
Petr, který je pro vaření u nás osvědčených  
jídel nejdůležitější.

Jaké služby budete veřejnosti nabízet? Je 
vaše restaurace kuřácká či nekuřácká  a pro 
jakou klientelu byste chtěli pracovat? Zůsta-

nete u široké nabídky jídel, kterou jste měli na 
Střelnici, a budou ceny jídel a pití na úrovni 
bývalé Střelnice.

Jsme rádi, že stálými hosty zůstali i dělní-
ci, kteří na Střelnici chodili. My si vážíme veš-
keré klientely. Zůstali jsme u cen, které jsme 
měli na Střelnici. Naši restauraci navštěvují 
i ti bohatší zákazníci, kteří námi nepohrda-
jí. Když nás zde bývalí klienti navštíví, první 
věc, na kterou se ptají, je, zda máme stejného 
kuchaře. Vaříme trochu míň jídel, než jsme 
vařili na Střelnici, (asi tak o jedno jídlo méně). 
Jinak vše zůstalo stejné.

My jsme meníčka neměli, zůstáváme  
u polévky malé, ale i velké, u velkého jídla za 
71,- Kč, za malou porci za 50, Kč. Ceny budou 
určitě dostupné všem.  Kdybychom chtěli me-
níčko udělat poctivě, nemůžeme se do toho 
vejít s poctivou polévkou - dršťkovou nebo 
gulášovou,. Nechceme diktovat zákazníkům, 
že si musí dát polévku, aby měli meníčko, ať 
si každý dá, co chce, na co má chuť. Je rozdíl 
mezi pracujícím dělníkem nebo těmi, kteří 
fyzicky nepracují: Tak ti si dají menší porci, 
nebo menší polévku. Když přijde dělník, tak 
ten si může dát třeba osm knedlíků. Není to 
tedy omezené, že host dostane pět knedlíků  
a dost, dostane jich tolik, kolik bude chtít.  

Jaké služby budete veřejnosti nabízet? Je 
vaše restaurace kuřácká či nekuřácká  a pro 
jakou klientelu byste chtěli pracovat? 

Chtěli bychom zachovat přízeň všem 
sportovcům a příznivcům sportu, kteří  
k nám chodili. Počítáme opět  s promítáním 
sportovních přenosů na plátno, především 
když bude něco důležitého ve fotbale nebo  
v hokeji. Chceme i nadále zůstat sportovní 
hospodou, Doufáme, že se nám vrátí všichni 

ti, kteří měli u nás sportovní přenosy rádi.

Doslechl jsem se, že tato nově otevřená 
restaurace bude mít navíc i salónek. Komu 
budete využití salonku nabízet?  Jakou má sa-
lónek kapacitu?

Náš salónek má cca 25 míst, když se bu-
dou hosti chtít trochu zmáčknout, tak i třicet. 
Počítáme s tím, že se zde budou konat pose-
zení po smutečních obřadech, setkání býva-
lých žáků škol, oslavy významných životních 
výročí a další společenské akce. Momentálně 
je i dost velká poptávka na posezení u nás, 
zřejmě chybí Střelnice, ale o víkendech nyní 
salónek  používáme i  pro běžný provoz, aby-
chom mohli uspokojit všechny hosty, kteří 
přijdou.

Co se týká salónku, tak ten je nekuřác-
ký, ale v případě, že se sejde uzavřená spo-
lečnost, tak jim to výjimečně  povolíme, aby 
mohli i zde kouřit.

V první části restaurace, kde je bar, se 
kouří, v další části restaurace se nekouří.

V případě, že bude v celé restauraci uza-
vřená společnost, poté se musí všichni účast-
níci rozhodnout, zda se bude kouřit či ne. Ne-
cháváme to na jejich výběru.  

A teď to nejdůležitější:  Jaká bude otevíra-
cí doba restaurace, počítáte s tím, že některý 
den v týdnu budete mít zavřeno:

Naše restaurace bude mít otevřeno po 
celý týden – od pondělí do čtvrtka od 10 do 
22 hodin, v pátek a sobotu od 10 do 23 hod., 
v neděli – od 10 do 22 hod. 

Na závěr našeho rozhovoru bych chtěla 
říci, že to pro nás bylo dost těžké rozhodnout 
se a jít znovu do toho. Hlavně do toho chtěl jít 
můj syn Péťa, který zde vaří. Já jsem mu ří-
kala, že nejsem již nejmladší, ale ostatní mne 
přesvědčili,  abychom to znovu zkusili.

Ještě bych chtěla říci, že děkuji všem do-
davatelům a stálým hostům, že nám zůstali 
věrní.

Náš kuchař Péťa by také chtěl poděkovat 
všem svým kamarádům, kteří mu před ode-
vřením restaurace pomáhali bez nároku na 
odměnu se všemi možnými pracemi, aby se 
restaurace mohla otevřít co nejdříve.

Budete-li si chtít u nás zarezervovat mís-
ta, volejte na tel. 491 420 489.

 
Děkuji Vám, že jste mi věnovala volný čas 

k tomuto rozhovoru. Dovolte mi, abych Vám  
a celému vašemu kolektivu popřál hodně štěs-
tí v provozování této restaurace a popřál Vám 
hodně spokojených zákazníků.

S paní Danou Vackovou  rozmlouval 
Petr Cirkl 

Znovuotevření bývalé restaurace ALKA 
u Dolní brány v Broumově
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Kronika Městského  
divadla je poprvé 

prezentována veřejnosti. 
Výstavu na Staré 

radnici můžete navštívit 
až do 20. března

Ve Výstavní síni na Staré radnici se v pon-
dělí 9. února 2015 uskutečnila vernisáž výsta-
vy kroniky Městského divadla. 

Vůbec poprvé tak široká broumovská ve-
řejnost může zhlédnout unikátní umělecké 
dílo, jehož autorem je nedávno zesnulý správ-
ce divadla Miloš Rain. Organizátoři tuto akci 
pojali zároveň jako vzpomínkovou na počest 
kamaráda, spolupracovníka a umělce, který 
divadlu věnoval svých posledních 17 let ži-
vota. Své výtvarné nadání uplatnil při zpra-
covávání divadelní kroniky. Broumov se tak 
může právem pyšnit jedinečným dílem, které 
nemají „široko daleko“. 

Výstavu je možné navštívit od pondělí do 
pátku od 9 do 17 hod. až do 20. března 2015. 

V jiných časových termínech se, pro-
sím, obraťte telefonicky nebo emailem na 

kancelář org. složky Kultura a infocent-
rum se sídlem na Mírovém náměstí (+420 
491 524 168, kultura@broumov.net).                                                                                                                                            
        Lucie Lesáková

Foto: Jitka Exnerová

Divadlo Artur 
pobavilo s hrou 

„Tři v háji“

Divadlo Artur, které jste mohli vidět  
v loňském roce na Kostelním náměstí v rámci 
festivalu Malé letní divadlení s hrou „Můžu  
k tobě?“, si přijelo 27. ledna zahrát i do naše-
ho Městského divadla, tentokráte s titulem 
„Tři v háji“. Tato hra je divadelní adaptací 
stejnojmenného literárního bestselleru Mi-
chaela Viewegha, Haliny Pawlowské a Ivy 
Hercíkové a přibližuje s humorem i ironií kri-
zi středního věku.

Ústředními postavami jsou Albert, Kris-
týna a Olga. Albertovi je 40 let, má manželku 
Kristýnu, kterou si bral ve svých 21 letech.

Do jejich vztahu, který pomalu přestává 
fungovat, vstupuje Olga, jen o dva roky mlad-
ší manažerka kliniky, ve které Albert pracuje. 
Hlavní postavy se vzájemně opouštějí, pak se 
k sobě zase navracejí, ale je toto ten pravý re-
cept na spokojený život?

V úterý 17. února se můžete těšit na diva-
delní spolek Maska z České Skalice a jejich 
hru „A je to v p.. !“

Jitka Exnerová
Fotografie Jana Záliše
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Ze života broumovských škol

Zprávičky 
z Masarykovy

 školičky
• Ve čtvrtek 29. ledna jsme ve škole  

s potěšením přivítali budoucí prvňáčky. Ten-
to den probíhal zápis do 1. tříd, dětem se da-
řilo a my se na ně těšíme v měsíci září příštího 
školního roku.

• V jednotlivých třídách prvního 
stupně probíhá pokračování čtení rodičů dě-
tem z jejich oblíbených dětských knih v rámci 
akce CELÉ ĆESKO ČTE DĚTEM. Vyzýváme 
tímto rodiče i prarodiče, kteří by se do této 
akce také  chtěli zapoji  a   věnovat svůj dra-
hocenný čas našim malým čtenářům, aby se 
neostýchali a učinili tak.

• Chystáme se na oslavy MASO-
PUSTU, které vyvrcholí v pondělí 16. února. 
Masopustního veselí v tělocvičně naší školy  
se zúčastní celý 1. stupeň – objeví se masky 
laufrů, střapáčů, muzikantů, medvědářů  
a medvědů či různých řemeslníků. Ve třídách 
chystáme masky a nacvičujeme písničky a ta-
nečky.

• Žákům  čtvrtých tříd započal pla-
vecký výcvik v krytém bazénu  v Náchodě. 
Děti čeká deset dvouhodinových  lekcí pod 
vedením zkušených učitelů plavání.

• Připomínáme, že na jaře chystáme 
opět  sběr papíru a děkujeme všem, kteří nás 
takto podporují a  papír sbírají s  námi. Přesný 
termín sběru bude upřesněn.

Krásné dny přejí učitelky 1. stupně 
Masaryykovy ZŠ.

Zahrajeme 
to pospolu
Studenti Gymnázia Broumov připravili 

pro své kolegy, žáky broumovských základ-
ních škol, hudební projekt Zahrajme to spolu. 
Program byl koncipován tak, že se žáci/diváci 
stali aktivní součástí představení a do písní se 
zapojili, ať už svým zpěvem, či navrhovaným 
rytmickým doprovodem.

Sál IC Broumov se tak včera otřásal duni-
vými tóny Highway To Hell či We Will Rock 
You. Poslední skladbou programu si všichni 
zúčastnění už vlastně jen potvrdili, že jsou 
skutečnými šampióny – We Are The Cham-
pions.

Bylo skvělé slyšet zpívat tolik mladých 
hlasů pohromadě.                                        ek

Okresní olympijské 
úspěchy gymnazistů
 
V kategorii matematické olympiády Z9 se 

dělil Jan Rusin o 1.-3. místo, Karolína Zenk-
nerová skončila 4.-5., oba jsou žáci kvarty.

Bronzovou medaili v dějepisné olympiá-
dě získal Štěpán Chládek z tercie a těsně pod 
stupni vítězů zůstal Matěj Soulek z kvarty, 
který skončil čtvrtý. Soutěže se zúčastnilo 36 
žáků.

Všem jmenovaným děkujeme za vzornou 
reprezentaci našeho gymnázia. 

Únor na ZŠ Kladská
Měsíc únor začal příjemnými jarními 

prázdninami. Žáci přišli do školy natěšení 
a odpočatí. Velkou radost jim udělala zimní 
výtvarná soutěž ,,Zima“. Děti malovaly, kres-
lily  své představy zimy. Nejzdařilejší práce 
byly vystaveny ve vestibulu  školy. Také jsme 
se zapojili do soutěže o nejlepšího sněhuláka 
v rámci sbírky peněz pro Afriku. Velmi aktiv-
ně se žáci zapojovali do soutěží v bruslení na 
městském kluzišti v Broumově.

V závěru měsíce připravuje naše škola 
velký karneval, na který se už všichni těší.

   Vedení školy

Výsledky okresního 
kola konverzační 

soutěže 
z anglického jazyka
18.02.2015 Na konverzační soutěži v an-

glickém jazyce se studenti  Gymnázia Brou-
mov opět umístili na výborných medailových 
pozicích:

Jíří Rambousek ze sekundy na 2. místě, 
Šimon Zahradník z kvarty na 3. místě a Josef 
Heinzel z kvinty na 3. místě.

Studentům blahopřejeme a děkujeme za 
skvělou reprezentaci školy. 

Za sekci AJ  I. Hejtmánková

Naši gymnazisté 
vybojovali historicky 
nejlepší umístění ve 
florbalu. V krajském 
kole středních škol 

získali skvělé 4. místo
 

Za bezvadný výkon a skvělou reprezen-
taci školy děkujeme následujícím studentům: 
Pavel Chudomský (sexta) – vyhlášen v šes-
tici nejlepších hráčů turnaje, Filip Chládek 
(sexta), Jan Světlík (sexta), Ondřej Gašpar 
(sexta), Miroslav Peška (sexta), Nikolas Wal-
decker (2. A), David Hampl (kvinta), Vojtěch 
Brych (kvarta). 

Za sekci TV Pavel Trenčanský
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Český jazyk: 
Dva postupující 

do krajského kola
Do krajského kola Olympiády v českém 

jazyce postoupil v kategorii I. Matěj Soulek  
z kvarty a v kategorii II. Klára Ištoková ze sep-
timy. 

Studenti broumovského gymnázia se 
prosadili v těžké konkurenci a postoupili 
mezi elitní krajskou pětadvacítku.      (mk)

Filmové dílny 
Fimfárum
 
Studenti 2. ročníku broumovského gym-

názia natočili v rámci Filmových dílen Fimfá-
rum několik pozoruhodných  krátkých filmů. 
Práci studentů ocenila i paní režisérka Lenka 
Wimmerová:

 Dobrý den paní učitelko, pane řediteli, 
zasílám odkazy na hotové filmy studentů. 
Všichni odvedli skvělou práci. Byla radost  
s nimi spolupracovat.

S pozdravem,
Lenka Wimmerová

Odkazy na studentské snímky:
 
http://youtu.be/SQhJ1kmJyt0

http://youtu.be/j6q9ED0B-Os

http://youtu.be/AA4rOcO2OlU

http://youtu.be/auy8fX_Qq9Q

Broumovské 
gymnázium  

“gymplem roku” 2015
Vážený pane řediteli,
dovoluji si Vás informovat, že na webo-

vých stránkách GymplRoku.cz byly zveřejně-
ny výsledky hlasování pro školní rok 2014/15. 
Vzhledem k tomu, že se Vaše škola umístila 
na 1. místě ve Vašem kraji, zasíláme Vám di-
plom s Vaším umístěním.

Gratulujeme a přeji příjemný zbytek dne
Marie Čapková
koordinátorka projektu

Zastavení putovní  
výstavy v Broumově
V tomto roce si bude celý svět připomínat 

70. výročí konce 2. světové války. V této sou-
vislosti vyvstává otázka, jak přiblížit zejmé-
na mladé generaci tak časově vzdálený úsek 
naší historie. Mají vůbec současní mladí lidé 
možnost něco o této válce pochopit? Vždyť 
to je pro ně tak dávno... Pamětníci pomalu 
vymírají a současný svět je zcela odlišný. Ale 
zapomenout bychom neměli!

Málokdo už dnes ví, že nejbližší koncent-
rační tábor Gross-Rosen se nalézal necelých 
60 km od našich hranic, nedaleko polského 
města Rogoźnica. Prošlo jím mnoho českých 
vězňů a převážná část se jich nikdy nevrátila 
domů. I na našem území, dokonce v našem 
regionu, měl tento tábor několik poboček.  A  
v blízkosti Choustníkova Hradiště došlo  
v únoru 1945 k masakru 179 vězňů při pocho-
du smrti právě z Gross-Rosen.

Tato fakta vedla pracovníky Střední školy 
propagační tvorby a polygrafie Velké Poříčí 
k rozhodnutí spojit síly s okresním výborem 
Českého svazu bojovníků za svobodu Náchod 
a pokusit se díky projektu přiblížit současné 

mládeži osudy lidí, kterým 2. světová válka 
zasáhla do života. Mezinárodním partnerem 
projektu se stalo Muzeum Gross-Rosen Wa-
łbrzych. Výstup projektu představuje putovní 
výstava a publikace, se kterými bude sezná-
mena široká veřejnost. Po výtvarné a grafické 
stránce projekt zpracovali žáci maturitních 
ročníků Střední školy propagační tvorby  
a polygrafie Velké Poříčí jako svou praktickou 
maturitní práci, která zahrnovala návrh, scé-
nář a maketu výstavy. 

Ve čtvrtek 26. března v 17.00 hodin bude 
slavnostní vernisáží v prostorách Staré radni-
ce na náměstí v Broumově zahájena výstava 
se symbolickým názvem Gross-Rosen – His-
torie, která se nás týká jako připomínka varu-
jící historie zachycená očima současné mladé 
generace. Jejím cílem je především uctění pa-
mátky vězňů koncentračního tábora Gross-
-Rosen a obětí pochodu smrti, který prošel 
před sedmdesáti lety naším krajem.

Výstava proběhne pod patronací Komise 
pro lidská práva Rady Královéhradeckého 
kraje, okresního výboru Svazu bojovníků za 
svobodu a Střední školy propagační tvorby  
a polygrafie Velké Poříčí, potrvá do 10. dubna 
2015. Otevírací doba pondělí až pátek od 8 do 
16 hodin.

Střední škola propagační tvorby 
a polygrafie Velké Poříčí
Mgr. Renata Lelková

Novinka Portálu o bydlení – stránky věnované bydlení seniorů

Státní fond rozvoje bydlení oficiálně představil nový informační projekt věnovaný proble-
matice seniorského bydlení. Jedná se o rozšíření webového Portálu o bydlení, který SFRB pro-
vozuje od loňského roku a který je dostupný na adrese www.portalobydleni.cz_

Populace stárne a Česku hrozí, že už za pouhých dvacet let se polovina z celkového počtu 
obyvatel stane zcela závislou na práci lidí v produktivním věku. A nejen to: řešit se bude muset 
i další problém a tím je seniorské bydlení. 

S vědomím těchto souvislostí, chceme prostřednictvím Portálu o bydlení pomoci senio-
rům orientovat se v mnohdy nejasných a komplikovaných otázkách souvisejících s jejich byd-
lením. Nikoli druhořadým cílem je snižovat hladinu stresových situací, do nichž se dostávají 
nejen senioři, ale logicky i jejich blízcí příbuzní. Právě oni by měli být další cílovou skupinou, 
na niž se chce Portál o bydlení na svých seniorských stránkách zaměřit. „Naší ambicí je získat 
zájem i třetí skupiny čtenářů, a to jsou lidé věkové kategorie 50+, neboť pouze včasné řešení 
otázek spojených s bydlením může výrazně zvýšit kvalitu seniorské části našeho života,“ do-
dává ředitelka SFRB Eva Helclová. 

Stránky věnované seniorskému bydlení si kladou za cíl přinášet přehledně zpracované 
a praktické rady ve formě článků a poraden. Zapadají tak do kontextu Portálu o bydlení, in-
formační platformy zajišťované SFRB. Čtenáři na něm nalezenou podrobné zprávy z oblasti 
bydlení, které mají za úkol pomoci s řešením jejich situace. „Jsme si dobře vědomi, že kromě 
finančních nástrojů podpory, což jsou v případě SFRB nízkoúročené úvěry, je potřeba věnovat 
úsilí a energii i informační podpoře. Přejeme si, aby se seniorské stránky, jako i celý Portál o by-
dlení, staly užitečnými pomocníky v každodenním životě našich občanů,“ vysvětluje Eva Helc-
lová.  SFRB chce v budoucnosti Portál o bydlení dále rozvíjet. Ředitelka Helclová nevylučuje 
možnost rozšířit webové stránky například o sekci věnované bydlení mladých lidí. „Samozřej-
mě bude záležet na ohlasech našich čtenářů, které nás, doufejme, nasměrují, kudy se máme 
ubírat. Budeme proto velmi vděčni za vaše postřehy a komentáře,“ uzavírá Eva Helclová.

Stránky „Senioři a bydlení“ naleznete na adrese www.portalobydleni.cz

Mgr. Karolína Smetanová, Ředitelka komunikace - Státní fond rozvoje bydlení
tel.: + 420 221 771 631, mobil: + 420 720 107 177, smetanova.karolina@sfrb.cz 
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Geologie Broumovska 
je mimořádná z více důvodů
Ve čtvrtek 5. února v 18 hodin vystoupil v Kreslírně broumovského kláštera Jiří Kopecký 

s přednáškou Geologie a speleologie Broumovska. Neformální beseda s promítáním fotogra-
fií Oldřicha Jenky se konala v rámci projektu ScienceCafé Vzdělávacího a kulturního centra 
Klášter Broumov. 

Jiří Kopecký, člen České speleologické společnosti, přírodovědec, ochránce a znalec pří-
rodního prostředí Broumovska během dvouhodinové přednášky promluvil o krásách a geo-
logických zajímavostech broumovského výběžku.  „Geologická situace Broumovska je mimo-
řádná z více důvodů. Celé Broumovsko je tvořeno velmi pestrou škálou hornin původem ze 
suchozemských i mořských sedimentů i z produktů vulkanické činnosti, modelovaných navíc 
výraznými tektonickými pohyby. Celý soubor těchto pestrých hornin vzniklých v průběhu 
dlouhých geologických období karbonu, permu, triasu a křídy (s počátkem před 350 miliony 
let) vykazuje výraznou odlišnost od fádní geologické situace ostatních částí Sudetského hor-
ského pásma, tvořeného horninami krystalinika,“ vysvětluje Jiří Kopecký geologickou rozma-
nitost Broumovska. 

Pestrost zdejšího regionu je podle něho ještě navýšena existencí podzemních pseudokra-
sových jevů, jeskyní a propastí. „Tato mimořádnost geologické a geomorfologické situace 
Broumovska je v odborných kruzích všeobecně uznávána. I díky této mimořádné situaci zdejší 
neživé přírody zde byla vyhlášena Chráněná krajinná oblast Broumovsko a v současné době je 
před vyhlášením i národní Geopark Broumovsko,“ dodal Kopecký a zároveň zhodnotil i čtvr-

teční besedu: „I naše posled-
ní přednáška v sále Kreslírny 
APRB jen potvrdila, že lidé na 
Broumovsku zájem o zdejší kraj 
mají a o stav i osud zdejšího pří-
rodního prostředí se zajímají. 
Početnost účastníků přednášky 
a jejich soustředěnost a zájem 
pak vytvářejí velmi příjemnou 
atmosféru a také podporu pro 
přednášející. Poté je i radost 
přednášet.“

Kateřina Ostradecká
Vzdělávací a kulturní 
centrum Klášter Broumov
Agentura pro rozvoj 
Broumovska
Tel: 491 521 283, 
723 282 214
Email: 
katerina.ostradecka@
broumovsko.cz

Hudba a víno 
promlouvaly 

k návštěvníkům 
ArtCafé

Další z programů hudební kavárny 
ArtCafé se uskutečnil ve středu 28. ledna  
v klášterní Kreslírně. Do Broumova tento-
krát dorazil skladatel, rozhlasový moderátor  
a muzikolog Lukáš Hurník s pořadem Spo-
lečné akordy hudby a vína. 

Janáček, Mozart, Rossini a k nim Ryz-
link, Veltlín nebo Tokaj. Lukáš Hurník bě-
hem dvouhodinového hudebně-degustační-
ho večera představil šest vinařských oblastí  
a návštěvníci tak měli možnost ochutnat šest 
vybraných vzorků kvalitních českých i zahra-
ničních vín. Rozpravy o víně střídaly písně 
odpovídající dané zemi, to vše v podání so-
pranistky Anny Trahové, barytonisty Luboše 
Skaly a klavíristy Stanislava Gallina. K miku-
lovskému ryzlinku tak zazněl Leoš Janáček,  
k rakouskému veltlínu W. A. Mozart. 

„Tento typ večera byl v programu Art-
Café naprostou novinkou. Špičkové výkony 
umělců se skvěle snoubily s výtečným vínem 
a vyprávěním pana Hurníka. Po hudebním 
programu ještě umělci pobyli při sklence vína 
s návštěvníky a všichni tak odcházeli z Kres-
lírny s úsměvem na tváři. Myslím, že se akce 
dle ohlasů vydařila a v budoucnu opět podob-
ný program připravíme,“ popsal večer Jakub 
Šleis z pořádajícího Vzdělávacího a kulturní-
ho centra Klášter Broumov. 

Kateřina Ostradecká
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Broumovský klášter 
vloni navštívilo téměř 

33 tisíc lidí 
Benediktinský klášter v Broumově přiví-

tal v loňském roce o několik tisíc návštěvníků 
více než v roce předchozím. Barokní památ-
ku navštívilo téměř 33 tisíc lidí z celé České 
republiky i ze zahraničí.

I přes omezení, která panovala na pro-
hlídkovém okruhu a v klášterní zahradě, jež 
byla vloni uzavřena celá, možnost navštívit 
broumovský klášter využilo v loňském roce 
nečekaně mnoho návštěvníků. „V roce 2013 
navštívilo klášter přes 29 tisíc turistů, v roce 
2014 jsme jich přivítali přes 32,5 tisíc. Často 
to byli jednotlivci, ale i rodiny nebo zájezdy či 
školní skupiny, které spojily návštěvu klášte-
ra s výstavou Play Broumovsko. Geografic-
ky pak převládají lidé z Královéhradeckého 
kraje, ale přivítali jsme také asi 3 tisíce za-
hraničních turistů a nejoblíbenějším typem 
prohlídky byly beze sporu noční hrané s Ki-
liánem Dietzenhoferem. Ty byly vždy úplně 
vyprodané,“ sdělila Dana Černotová z brou-
movského kláštera.

Na novou turistickou sezónu chystá 
klášter několik novinek. 22. dubna bude za 
přítomnosti kardinála Dominika Duky slav-
nostně otevřena revitalizovaná část kláštera 
a klášterní zahrady a naplno zde začne fun-
govat nové Vzdělávací a kulturní centrum 
Klášter Broumov. O víkendu 25. a 26. dubna 
nabídne klášter Dny otevřených dveří pro 
veřejnost s bohatým doprovodným progra-
mem. Po celý červen bude klášter vystavo-
vat kopii největší rukopisné knihy na světě: 
Codex Gigas neboli Ďáblova bible. Expozice 
této knihy bude doplněna výstavou zajíma-
vých knih z klášterní knihovny a možností 
napsat si dopis historickým písmem a husím 
brkem.  

Nové budou i hudební prohlídky s var-
hanními koncerty mladých umělců, které 
klášter nabídne čtyřikrát do týdne v červen-
ci a srpnu. „Nevšedním zážitkem jistě bude  
i nové klášterní ubytování Dům hostů. Ná-
vštěvníci se budou moci ubytovat v bývalých 
mnišských celách, jež momentálně prochá-
zejí rekonstrukcí. Doufáme, že velkým láka-
dlem bude také revitalizovaná klášterní za-
hrada, která bude od května otevřena denně. 
Pro všechny, kteří by ji rádi blíže poznali, tu 
bude možnost vyzkoušet si quest Zahrado-
hledačka anebo zapůjčit si vybavení a zahrát 
si kuželky v revitalizovaném kuželníku,“ do-
dala Černotová. 

Kateřina Ostradecká
Vzdělávací a kulturní centrum 
Klášter Broumov

Farář Jaroslav Konečný 
překvapil originálními hudebními nástroji 
S netradičním hudebním pořadem The One Man Music Show vystoupil ve středu 11. úno-

ra v broumovském klášteře vlašimský farář Jaroslav Konečný. V koncertním sále Kreslírna 
představil dvě desítky rozličných historických hudebních nástrojů - některé z nich návštěvníci 
viděli a slyšeli poprvé v životě.

Šofar, kladívková citera, spinnetino, kamzičí roh, portativ, flétna jednoručka, přenosné 
varhany, harmonium, zvonkohra nebo arménský lidový nástroj duduk překvapily včera ná-
vštěvníky koncertu faráře Jaroslava Konečného. Ten si z Vlašimi do Broumova přivezl dvě de-
sítky nástrojů a během hodinové The One Man Music Show předvedl nejen zpěvem, ale i hrou, 
co všechno takové historické „hračky“ umí. 

„Většina z nástrojů, které během večera zazněly, jsou repliky. Pocházejí z naší, české pro-
dukce. Jsou tady rodiny, které vyrábějí hudební nástroje už celé generace, například Pavel Číp 
a synové ze Zubří nebo pan Vít Kašpařík z Moravy, který vyrábí velice krásné nástroje z bezu,“ 
vysvětlil farář Jaroslav Konečný. Do své hudební sbírky za dlouhá léta nashromáždil už kolem 
osmdesáti nástrojů. Některé z nich dokonce i sám vymyslel. „Například flétnu, které pracovně 
říkám flétna krabí, neboť při hraní člověk vypadá jako krab. Nebo pozitiv, který během koncer-
tu zazněl několikrát. Ten je dílem také českých řemeslníků a varhanářů. Jde o originál, který 
jsem vymyslel a navrhl a po konzultaci s výrobci mu dal konečnou podobu,“ dodává Konečný.  

Kateřina Ostradecká
Vzdělávací a kulturní centrum 
Klášter Broumov
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Společenská kronika

Vítání občánků
Město Broumov nabízí možnost slavnostního uvítání Vašeho dítěte 
v obřadní síni Městského úřadu Broumov.

Termíny v roce 2015 (sobota)

28. 03. 2015,  20. 06. 2015,  19. 09. 2015,  12. 12. 2015

Srdečně Vás tímto zveme na slavnostní obřad.

Přihlášky prosím zašlete nebo osobně odevzdejte
na správním odboru – matrika, Městského úřadu Broumov, 
1. patro, kancelář č. 224.
Následně obdržíte na Vámi uvedený kontakt pozvánku k účasti na slavnostním 
obřadu.

Uzávěrka přihlášek je 14 dnů před konáním obřadu!

Podmínkou pro přihlášení je trvalý pobyt dítěte na území města Broumov
a věk dítěte do 1 roku.

Bližší informace Vám budou poskytnuty 
na MěÚ Broumov, třída Masarykova 239, 550 01 Broumov, odbor správní -  
matrika  Kontaktní osoba: Bc. Petra Chejnová, matrikářka,
tel: 491 504 228, email: chejnovap@broumov-mesto.cz

Okénko 
broumovských 

žen
Informace o akcích, kte-

ré se konaly nebo se budou 
konat pro ženy a veřejnost  
v našem městě.

O m l u v a
Omlouváme se všem čtenářům a účast-

níkům plesu ČSŽ Broumov za zveřejnění 
informace o předtančení na našem letošním 
společenském plese.

Opravdu bylo toto milé překvapení naplá-
nováno, ale z důvodu havárie a zranění někte-
rých tanečníků v týdnu před konáním plesu, 
bylo zrušeno. Informace tak přišla až po uzá-
věrce příspěvku pro Broumovské noviny.

Děkujeme za pochopení a těšíme se na 
ukázky příští rok.                                            NE

Na měsíc březen připravujeme:

V pátek 6. března 2015 jsme pro naše 
členky připravili tradiční posezení k oslavě 
MDŽ s programem a občerstvením. Sejdeme 
se v 15 hodin v restauraci “Gritz”.

Zároveň budou předány květiny a dárky 
našim letošním jubilantkám a Pamětní listy  
s poděkováním našim “pletařkám”.

Srdečně zve výbor ČSŽ Broumov.

Ve středu 25. března 2015 pořádáme
předvelikonoční zájezd do Polska - 
Kudowy Zdrój.
Odjezd autobusu je v 8.00 hodin z obvyk-

lých zastávek, cena zájezdu 100 Kč.

Bližší informace o spolku ČSŽ Broumov 
a o pořádaných akcích získáte 
v prodejně Dárky-květiny, 
EDA Broumov, 
na Mírovém náměstí v Broumově.

Své ano si řekli snoubenci

Jindřich Vlach a Martina Vajsarová
Michal Mintál a Iveta Píbilová

Na společné cestě přejeme jen samé 
slunné dny bez přeháněk.

Poděkování
Tímto chceme poděkovat panu 

Miroslavu Faitingrovi a panu Vlastovi 
Novákovi za stavební úpravy a kvalitně 
provedenou zednickou práci. 

Děkují 
rodina Šinkova a Lexmanova 

Omluva
Omlouváme se za záměnu 
fotografií u vzpomínky 
na pana Lexmana v minulém 
čísle Broumovských novin.
Red. BN

Rozloučili jsme se s

Vladimírem Flegrem
Stašou Vaňkovou
Annou Ferencovou
Karlem Dařbujanem

Za SPOZ Petra Chejnová, matrikářka

Koncert G. Lucase
v Broumově dne 

7. 3. 2015  
se z důvodu hospitalizace interpre-

ta ruší. Těm, kteří si již zakoupili vstu-
penku, budou vráceny peníze.

Za pořadatele Stanislav Pitaš



broumovské noviny 3 (2015), strana 19

Dne 11.2.2015 se ve společenské místnosti CCS Naděje sešli tito naši spoluobčané, 
aby spolu oslavili  svá životní jubilea:

paní Marie Špreňarová, pan Vlastimil Brokeš, pan Antonín Novák, paní Alena Šimáková, paní Věra Kubíková, paní Marie 
Vlachová a paní Olga Veigertová.
Všem únorovým oslavencům přejeme hodně zdraví, štěstí a rodinné pohody.
Za SPOZ R. Chejnová Fotografie Lenky Židové

Jubilanti 
z druhé strany
Každý měsíc jsou pozváni brou-

movští občané do CSS Naděje, aby zde 
oslavili svá životní jubilea. K příjem-
nému posezení, již několik let, se snaží 
přispět i děti z „Pejskové“ školky. Svým 
krátkým vystoupením, které je slože-
né z lidových a dětských písní, říkadel  
a tanečků, tak pokaždé zpestří slavnost-
ní odpoledne těm, kteří právě slaví své 
kulatiny. Jsme rádi, že se jim vystoupení 
dětí líbí a my se zase těšíme na setkání 
s nimi. Až se z křepčících dětí jednou 
stanou také senioři, třeba budou mít to 
štěstí, že jim také někdo přijde popřát. 

Monika Gocníková, 
učitelka MŠ Příčná
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Dětský karneval  
v Křinicích se stal 

tradicí
 
V sobotu 15. února uspořádala kulturní 

komise Obecního úřadu v Křinicích již tra-
diční dětský karneval. Na sále „Hospůdky  
u sládka“  se sešlo přes padesát pěkných ma-
sek spolu s rodiči a prarodiči. V půl třetí kar-
neval zahájila paní Jana Vítová. Na karneval 
se přišla také podívat paní starostka obce 
paní Ludmila Rosová a další členové zastupi-
telstva.

Členky kulturní komise obecního úřadu 
připravily pro děti různé soutěže, ale také 
balíčky se  sladkým občerstvením  pro všech-
ny přítomné děti, které přišly v maskách. 
Na karneval přišly nejen děti z Křinic, ale i z 
Broumova a blízkého okolí.

Nejdříve po zahájení následovala prome-
náda masek a představování masek. Děti byly 
sdílné, a tak jsme se dozvěděli, kdo se na pří-
pravě masek podílel a zda se děti na tuto akci 
těšily. Příprava některých masek musela sku-
tečně zabrat rodičům i prarodičům dost času. 
Skutečně se bylo na co dívat.

Poté děti již recitovaly, zpívaly písničky, 
ale především tančily. Nejoblíbenějšími byla 
opět „židličková“, ale velmi si to také děti uži-
ly při koulování papírovými koulemi. Nahra-
dily si tak pravé koulování sněhovými koule-
mi. Zde se strhl skutečně velký boj o to, která 
skupina zvítězí. Nakonec zvítězili všichni!

Aby po dětech také něco zůstalo na pa-
mátku pořadatelům, o to se přičinily děti 
kreslením obrázků, jak si představují karne-
val. Desítky výkresů tak zůstanou pořadate-
lům – kulturní komisi obecního úřadu, která 
výkresy využije v malé výstavce. 

Karneval utekl jako voda a dětem se jako 
vždy vůbec nechtělo domů. Poděkování za 
uskutečnění patří všem pořadatelům z obce, 
ale také paní Bornové, která se stala hlavní 
sponzorkou této akce. 

Karneval se stal v této obci skutečně tra-
dicí a vypadá to tak, že organizátoři i v příš-
tím roce připraví maškarní karneval přede-
vším pro radost dětem.

Petr Cirkl
Foto : Vít Středa 
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Chcete si adoptovat 
miminko? 

To ale nesmíte mít 
dobrohloupé sourozence! 

Bláznivou komedii z České 
Skalice hostilo broumovské 

divadlo

V úterý 17. února jsme v Broumově při-
vítali amatérské divadelní uskupení z České 
Skalice. Téměř do posledního místa zaplněné 
divadlo poukazovalo na fakt, že jsme vybrali 
opravdu zajímavý titul. Skutečně - komedie s 
názvem „A je to v p...!“ zanechala v každém z 
nás silné, možná až bláznivé dojmy. 

Chcete si s partnerem adoptovat mimin-
ko? Na vše jste se do nejmenším detailů při-
pravovali? Nyní přichází rozhodující chvíle a 
do hry vstupují vaši šílení sourozenci. 

Horké chvilky, které vám svým neuvá-
ženým jednáním připraví, nejsou vše. Vy jen 
sledujete, jak se všechny vaše vysněné plány 
hroutí. Jednoduchá zápletka postupem času 
přerůstá v komplikované scény střídající 
chvíle nervového vypětí s komickými, na-
prosto absurdními situacemi: „Vím, jak snížit 
hodnotu domu, který chceš koupit. Přivezl 
jsem z márnice, kde pár dní v týdnu vypomá-
hám, rozřezaný mrtvý tělo. Zakopeme ho u 
tebe na zahradě ve vojenský uniformě ze 40. 
let!“ Hrdě hlásá Tomášovi Liškovi jeho bratr, 
který se svým věkem blíží k období stáří, ale 
mentálně připomíná spíš nerozumné malé 
dítě. 

Do průběhu hry vstupují další osoby - dru-
hý, neméně povedený bratr Tomáše, policejní 
inspektorka, sociální pracovnice, uprchlíci z 
Kosova nebo mafián Boris. Komedii zhlédlo 
téměř 170 diváků.

Zveme vás na další divadelní ochutnávky: 
dnes již téměř vyprodaná premiéra domácího 
souboru Divadla Broumov s názvem „Máto-
vý nebo citrón?“ se uskuteční v pátek 6. břez-
na 2015 od 19:00. V úterý 17. března přijďte 
na hru „Bez bab aneb Kutloch!“ v podání 
Klicperova divadla Hradec Králové. V dubnu 
pak očekáváme divadlo SemTamFór ze Slavi-
čína, který přijede s titulem Zakázané uvolně-
ní ve středu 15. dubna: „Myslíš, že když jsem 
vdaná, nemám smysl pro humor?“ Tři dívky, 
tři osudy, jeden večer a jedna párty.

Lucie Lesáková
fotografie Jana Záliše 

Děti strávily valentýnské odpoledne 
s pohádkou v divadle

 
Někteří rodiče strávili valentýnské odpoledne 14. ledna s dětmi v broumovském 

divadle. Pobavilo je divadlo Kapsa z Andělské Hory se známou pohádkou od bratří 
Grimmů „Zvířátka a loupežníci“. Veselá pohádka o statečném kozlíkovi, čuníkovi, ko-
houtkovi a kočičce, kteří pomohou z lesa vyhnat loupežníky a vrátí chaloupku Kordul-
ce, která u loupežníků sloužila. Pohádka se svými „gagy“ vytvářela na tvářích úsměv 
nejen dětskému publiku.

V sobotu 7. března 2015 za námi přijede divadlo Krapet s hrou Zahrada. V podání 
tohoto divadla jsme mohli vidět například Příhody včelích medvídků, kocoura Modro-
očka nebo velrybu Lízinku.            Jitka Exnerová
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Občané Broumova  
diskutovali s vedením 

kraje o obchvatu 
jejich města

O plánovaném obchvatu Broumova se 
mluví již mnoho let. Tento záměr má dokon-
ce několik variant. O tom, která z nich je nej-
vhodnější, mohli včera občané a představitelé 
Broumova a okolních obcí diskutovat s kom-
petentními osobami. Zodpovědět jejich dota-
zy přijeli projektanti, zástupci SÚS Králové-
hradeckého kraje i hejtman Lubomír Franc. 

Semináře o obchvatu Broumova, který 
začal v 16 hodin v sále Infocentra, se zúčast-
nila zhruba stovka zájemců o tuto problema-
tiku. Přítomní projektanti jim vysvětlili, že 
podle provedených studií je jedinou alternati-
vou, která může dopravě ve městě ulehčit, va-
rianta „E“. S tou navíc již několik let počítají 
platné územní plány Broumova i Hejtmánko-
vic. 

Ve studiích navíc existuje ve dvou podva-
riantách, z nichž každá má své klady i zápory. 
Přínos varianty „E“ nakonec nikdo z přítom-
ných nezpochybnil a občané se zajímali pře-
devším o přesnou trasu obou podvariant. 

Hejtman Lubomír Franc ve své shrnující 
prezentaci zdůraznil, že ve všech podobných 
případech je aktivní spoluúčast místní samo-
správy nezbytná. 

Varianta „E“ by vyřešila hned dvě pro-
blematická místa ve městě: Střelnickou ulici 

http://www.kr-kralovehradecky.cz/cz/
kraj-volene-organy/tiskove-centrum/aktua-
lity1/obcane-broumova-diskutovali-s-vede-
nim-kraje-o-obchvatu-jejich-mesta-76569/ 

i křižovatku pod nemocnicí. Její finanční ná-
ročnost je navíc podstatně menší než u vari-
ant „A – D“, které by však podle provedených 
měření intenzity dopravy využíval jen zlomek 
aut projíždějících městem.        Michal Friček

Na semináři k obchvatu města Broumova projektanti SÚS Králové-
hradeckého kraje jako jedinou možnou alternativu předložili studii 
varianty E, a to ve dvou podvariantách.  Na našich obrázcích je 
druhá podvarianta navrhované trasy E, zakreslena do leteckého 
snímku Broumova. Na dvou fotografiích jsou červenou čarou ozna-
čeny dva problematické úseky této podvarianty  obchvatu města.
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Stane se 
Broumovsko 

národním 
geoparkem?

Za dnešního stavu poznání neživé přírody 
našeho kraje již není pochyb o tom, že geolo-
gická i geomorfologická situace Broumovska 
je značně mimořádná, a to dokonce z více dů-
vodů. Je to především proto, že celá tato oblast 
v horopisných hranicích Broumovské vrcho-
viny či zcela souběžných geologických hrani-
cích české části vnitrosudetské pánve je tvo-
řena velmi pestrou skladbou hornin původem 
ze suchozemských i mořských sedimentů i z 
produktů vulkanické činnosti, modelovaných 
navíc výraznými horotvornými pohyby. Celý 
soubor těchto pestrých hornin vzniklých v 
průběhu dlouhých geologických období kar-
bonu, permu, triasu a křídy, s počátkem jejich 
tvorby asi před 350 miliony lety, vykazuje vý-
raznou odlišnost od fádní geologické situace 
ostatních částí Sudetského horského pásma, 
tvořeného horninami krystalinika dnešních 
Krkonoš, Sovích hor, Orlických hor nebo ma-
sívu Králického Sněžníku. Pestrá geologická 
situace Broumovska je navíc zcela shodná se 
situací geomorfologickou, tedy horopisnou 
či reliéfní, neboť shodně s hranicemi výskytu 
různých charakteristických typů hornin je 
také i povrch terénu charakteristicky mode-
lován. Povrch Broumovska je tak načleněn 
na tři samostatné a odlišné části Broumovské 
vrchoviny : na Žacléřskou, Polickou a Mezi-
městskou vrchovinu. Díky prostřídávání pes-
tré geologické i geomorfologické tvářnosti 
terénu na poměrně malé ploše Broumovské 
vrchoviny (s plochou 535 km2 ) tak vznikla 
středohorská krajina v malebné skladbě hor-
ských hřbetů i rozsáhlých pískovcových skal-
ních měst, kotlin, údolí i stolových hor. Na vý-
chozech různých suchozemských, mořských 
i vulkanických sedimentů je známo mnoho 
paleontologických nalezišť, jejichž zkame-
něliny jsou dokladem dlouhé historie vývoje 
života na Zemi. Také vulkanické výlevné hor-
niny jsou známé výskytem minerálů i vzác-
ných polodrahokamových forem. Pestrost a 
divokost romantických skalních měst je také 
ještě navýšena existencí i podzemních pseu-
dokrasových jevů, takže zde může probíhat 
zajímavý speleologický výzkum a dokumen-
tace jeskyní a propastí. Tato mimořádnost 
geologické a geomorfologické situace Brou-
movska je v odborných kruzích všeobecně 
známá a uznávaná. I díky této mimořádné si-
tuaci zdejší neživé přírody a tvářnosti krajiny 
zde byla v roce 1991 vyhlášena Chráněná kra-
jinná oblast Broumovsko a v současné době 
také probíhá i snaha o uznání této krajiny pro 
statut národního geoparku Broumovsko.
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Zatímco statut chráněné krajinné oblasti 
je vyhlášen za účelem účinnější ochrany její-
ho přírodního prostředí, má statut geoparku 
zcela jiný účel. Má řízeně napomoci pestrý a 
bohatý potenciál široké škály jednotlivých 
zajímavých a hodnotných prvků v problema-
tikách geologie, geomorfologie, mineralogie 
a paleontologie včetně jejich historických i 
společenských dopadů a vazeb zpřístupnit 
veřejnému zájmu v jejich širokých vlastivěd-
ných souvislostech. Pro Broumovsko s tak 
bohatým přírodním i historickým potenciá-
lem se tak může ještě zvýšit jeho atraktivita 
pro cestovní ruch i specializovanou geotu-
ristiku a rozšířit do jeho celého území, neboť 
jednotlivé vhodné lokality jsou rozptýlené po 
celé jeho ploše. Iniciativa, vyšlá z MAS Brou-
movsko+ a Agentury pro rozvoj Broumovska, 
dosáhla již v minulém roce uznání Broumov-
ska za kandidáta na národní geopark. Bude 
proto nutné, aby nyní byly v poskytnuté lhůtě 
beze zbytku naplněny podmínky dané Radou 
geoparků ČR již i pro uznání statutu národní-
ho geoparku. Pro Broumovsko by to byl další 
významný krok pro jeho propagaci a také i 
ekonomiku. V tomto směru je potenciál na-
šeho kraje obrovský.                       Jiří Kopecký

Na snímcích:
• Permská stěna v Hynčicích (foto O. Jen-

ka).
• Klidná sedimentace permských břidlic 

jemných vrstevných struktur nad náhonem 
za olivětínskou Vebou.

• Válcovité těleso lávového proudu v kon-
taktu s tufy popelovitého charakteru v rožmi-
tálském lomě. 

                             

Naši motýli: Domov na našich loukách 
našel také OKÁČ  BOJÍNKOVÝ
Rozšířen je od západní Evropy po Asii až Japonsko. Rozpětí křídel  má 37-56 mm. 
Kresba křídel je skvrnitě černobílá u samců a spíše hnědavá se žlutavými skvrnami  

u samiček. Rub křídel je méně kontrastní  a jsou na něm vykreslena drobná očka. Samička je 
větší než sameček.

Vytváří pouze jednu generaci 
ročně a létá od června do srpna. 
Rád se zdržuje na podmáčených 
loukách, polích, lesních paloucích 
s chrpami, bodláky a pcháči.

Housenky okáče jsou aktivní  
v noci a jejich živnou rostlinou 
jsou různé druhy trav, například 
kostřava nebo sveřep vzpřímený. 
Kuklí se na zemi mezi travinami.

Tento motýl je velmi citlivý na 
chemické přípravky všeho druhu 
tj. různé postřiky či umělá hnojiva.

Je březen, tak nezapomeňte, 
pokud máte ve vaší kůlně nebo 
sklepě motýlí návštěvu, pootev-
řít okno a popřát jí šťastný let  
a teplé jaro.

Kateřina Kallistová
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Vyšel český překlad slavného Hesseliova urbáře 
Národní zemědělské muzeum v Praze vydalo pod názvem Urbarium neoconscriptum 

cum explicatione brevi neboli Nově sepsaný řád všech trvalých povinností a rent, které 
plní a odvádějí dědiční poddaní slavného kláštera Broumova ve městě a okolí, český pře-
klad původního německého textu - nejvýznamnějšího pramene k dějinám Broumovska, kul-
turní památky evropského významu,  urbáře sepsaného v letech 1677 - 1678 broumovským 
měšťanem a úředníkem  klášterního panství Johannem Georgem Adalbertem Hesseliem.

Autory kritické edice jsou Mgr. Jaroslav Koláčný, ThDr. Mgr. Šárka Steinová, Th.D., PhDr. 
Vladimír Waage. Publikace obsahuje historický úvod, definici urbářů a přehled vývoje urbá-
řů na Broumovsku a Policku, jazykový a paleografický rozbor textu urbáře,  rozbor zobraze-
ní broumovských vsí a broumovské krajiny v příloze urbáře, historický vývoj názvů obcí na 
Broumovsku, podrobnosti k osobnosti autora urbáře, zhodnocení významu urbáře, prameny 
a literaturu apod.

Atraktivitu publikace zvyšují barevné obrazové přílohy - reprodukce Hesseliových ilustra-
cí se zobrazeními města Broumova a všech vesnic panství i horských pásem tvořících přiroze-
né hranice Broumovska.

Historik Jaroslav Čechura v hodnocení edice mj. připomíná, že „Město Broumov si svého 
svébytného měšťana J. G. A. Hesselia váží; jedna z nových ulic města nese jeho jméno - Hesse-
liova“, a vyslovuje přesvědčení, že „publikace, zpřístupňující Hesseliovo dílo, jistě přispěje i  k 
hlubšímu poznání Broumovska, jeho dějin a krás“.                                                                          M. Otte
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Pololetní „přehrávky“  
v broumovské ZUŠ
Od prosince do poloviny února pro-

bíhaly v Základní umělecké škole a je-
jích pobočkách (Meziměstí, Verné-
řovice, Teplice nad Metují) takzvané 
pololetní přehrávky. Škola je organizuje již 
třetím rokem a týkají se všech vyučovaných 
oborů: hudebního, výtvarného, tanečního  
a literárně dramatického. Názvy jako „pře-
hrávky“ nebo „zkoušky“ jsou pouze pracov-
ní - nejedná se ani o komisionální přezkušo-
vání žáků a ani o přehrávky v pravém slova 
smyslu. Podstata těchto akcí spočívá v ně-
čem jiném, a to ve snaze posílit komunikaci  
v pomyslném trojúhelníku učitel - žák - ro-
dič. Důležitá je rovněž konfrontace, která je  
u tvůrčích činností nenahraditelná. 

Pokyn ředitele směrem k učitelům byl  
v daném ohledu stručný a jasný: „Na takovou 
akci pozvěte společně se svými předmětový-
mi kolegy všechny vaše žáky (ideálně i jejich 
rodiče), kteří předvedou kousek toho, na čem 
právě pracují.“ Samotná forma byla pone-
chána na jednotlivých vyučujících: Výtvarný 
obor nabídl rodičům konzultační týden, ta-
nečnice se předvedly v sále místního infocen-
tra a hudebníci organizovali interní (třídní) 
koncerty. 

Přesto, že tyto žákovské prezentace ne-
byly primárně určeny široké veřejnosti, na 
koncerty ve výstavní síni Staré radnice (žes-
tě, smyčce, kytary, bicí, flétny a klávesy) pří-
stup měla. Je logické, že diváci zde nemohli 
očekávat hluboké umělecké zážitky, ale o to 
nešlo: Důležité bylo sledovat postupný po-
sun od „prvních not“ těch nejmenších dětí až  
k hranicím „profesionality“ odrostlejších 
studentů, což je v mnohém inspirativní jak 
pro publikum, tak pro samotné žáky. „Jako 
bych viděla sebe!“, komentovala snaživý vý-
kon mladší kolegyně jedna zkušená violonce-
llistka.          Petr Staněk, 

       Základní umělecká škola Broumov
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Tipy Městské knihovny

(Tucet knižních novinek)
Internetový katalog knihovny 
a další informace, včetně komplet-
ního seznamu měsíčních novinek, 
najdete adrese http://knihovna.
broumov-mesto.cz.

MĚSTSKÁ KNIHOVNA JE OTE-
VŘENA: pondělí až čtvrtek od 8 do 
17 hodin, v úterý až do 18 hodin,  
v sobotu od 8.30 do 10.30. 
Dětské oddělení pondělí, středa  
a pátek od 12.30 do 15.30, ve středu 
až do 16.30.
Tel. 491 523 719, 
e-mail: pujcovna@broumov.net. 

Simon Mawer: Evangelium podle 
Jidáše
Děj románu se klene mezi Evropou dru-

hé světové války a současným Jeruzalémem. 
Odpadlický kněz má za úkol prozkoumat svi-
tek, který líčí Kristův život pohledem Jidáše. 
I na něho přitom doléhají temné stránky jeho 
života. 

Irena Obermannová: První věci
Sedm příběhů o postupných změnách  

v ženském těle i životě. 

Marian Palla: Naivní konceptualista
 a slepice
Texty na pomezí dada a grotesky autorovi 

umožňují hrát si s realitou a vytvářet svébyt-
ný fantazijní svět. 

Milan Silný: Cyklistické maso 
v české kotlině
Kniha líčí průběh nejdelších, neobtížněj-

ších a nejextrémnějších cyklistických závodů 
u nás. Jezdci při nich šlapou bahnem, sně-
hem, po schodech i po kolejích. 

Michel Faber: Kvítek karmínový a bílý 
Obsáhlý román o vztahu mladičké prosti-

tutky a dědice voňavkářského impéria. Pří-
běh je rámován panoramatickým obrazem 
viktoriánského Londýna 19. století. 

Jan Lukeš: Diagnózy času – Český
a slovenský poválečný film (1945 –
 2012)
Obsáhlá publikace představuje dějiny fil-

mu jako živoucí proces odrážející všemožné 
dobové vlivy.

Alfred Döblin: Alexandrovo náměstí –
Příběh o Franci Biberkopfovi
Příběh, který se odehrává  mezi pádem 

Výmarské republiky a nástupem nacismu je 
jedním z vrcholů moderní německé literatu-
ry. Jeho hrdina byl dělníkem, prodavačem, 
zlodějem i pasákem. 

Petr Fořt: Nevíte, co jíte – Jak vás
klame potravinářský průmysl
V knize  autoři motivují ke zdravé výživě 

a upozorňují, jak někteří výrobci potravin i 
spolupracující vědci zastírají problémy, které 
jejich produkty přinášejí.

Peter Heller: Psí hvězdy
Čtyřicetiletý letec se se svým sousedem v 

románu snaží odrážet vpády zlodějů a vanda-
lů na staré, zchátralé letiště. Dobrodružný děj 
se mísí s úvahami o přátelství a lidské souná-
ležitosti. 

Liane Moriartyová: Manželovo tajem-
ství – Někdy je lepší nevědět

Hrdinka románu  najde dopis, který má 
otevřít až po manželově smrti. Dosud byla 
úspěšná, spokojená a ničím neposkvrněná. 
Objev dopisu všechno změní.

Roman Voosen: Motýlí dům
V detektivním příběhu ze Švédska poli-

cejní komisařky odhalují temná zákoutí ži-
vota poklidného chovatele motýlů, který byl 
zavražděn. 

Miroslav Žamboch: In nomine 
sanguinis
Hrdina fantastického románu má svá ta-

jemství, dobrodružnou povahu a pozitivní 
vztah ke krvavému masu. Po letech stráve-
ných u speciálních jednotek se začíná nudit.  

Městská knihovna
Návod k použití (2.) 

Katalog
Vstupní bránou naší knihovny jsou ma-

sivní dveře historického domu číslo 52 na 
Mírovém náměstí. V jeho chodbě, a ještě víc  
v restauraci sousedního Hotelu Praha, je 
znát, že zde kdysi bylo podloubí. Právě v těch-
to místech bývalo i knihkupectví, na které ve 
svých literárních pamětech vzpomíná spiso-
vatel Alois Jirásek. 

Vstupní bránou do fondu knihovny je 
jeho katalog. V relativně nedávných dobách 
se každá kniha rozepsala na několik papíro-
vých lístků, které se pak řadily do příslušných 
zásuvek – do jedné podle autorů, do druhé 
podle názvů, do dalších podle dalších hledi-
sek. Počítač práci s katalogy urychlil a v jejich 
užívání přinesl nové, skvělé možnosti. Ideál 
jednorázového vstupu a mnohonásobného 
výstupu informací se  stal skutečností. I v naší 
knihovně se ho snažíme v co největší míře na-
plňovat. 

Katalogizační modul používaný Měst-
skou knihovnou v Broumově je součástí 
komplexního knihovnického systému Kp-
-winSQL. Čtenáři v něm mohou vyhledávat 
jak přímo v knihovně, tak i mimo ni, na inter-
netu. Naše stránky jsou na stránkách města 
Broumova poněkud ukryty. Dostanete se  
k nim v nižších úrovních sekcí Město, Služby 
i Volný čas. Připojení na ně vám umožní i ja-
kýkoli internetový vyhledávač, obvykle stačí 
napsat „knihovna Broumov“.   

V katalogu podle zadaných hledisek na-
jdete nejen knihy, ale i vybrané články z pe-
riodik, statě ze sborníků apod. Vyhledávat  
v něm lze několika způsoby:

V sekci Vyhledávání najdete políčko Vy-
hledávání v katalogu. Zde můžete knihu najít 
podle autora (stačí napsat příjmení, případně 
upřesnit křestním jménem na druhém mís-
tě), podle názvu – neznáte-li ho přesně, stačí 
napsat jakoukoli jeho část – i podle naklada-
telství či roku vydání. Pro vyhledání obvykle 
stačí vyplnit jen jedno z polí. K hledání litera-
tury podle tématu slouží rubrika Klíčové slo-
vo (přesněji se však podle tématu vyhledává 
v sekci Rejstříků). Vždy si předem můžete 
vymezit, zda chcete vyhledávat ve všech fon-
dech, či pouze v knihách nebo časopiseckých 
článcích apod.

V sekci Globální vyhledávání zapíšete do 
okénka hledaný pojem a objeví se záznamy,  
v nichž se vyskytuje na jakémkoli místě. 
Hvězdičkou přitom můžete použité slovo 
pravostranně rozšířit (např. arab* vyhledá 
toto slovo se všemi koncovkami – arabský, 
Arabové atd., ovšem také arabeska).

Sekce Rozšířené hledání umožní kom-
binaci hledisek podle logických operátorů; 
můžete zde slučovat i vylučovat. Důležité je 
před každým novým řádkem zadat v políčku 
„kategorie“ buď „autority“ („jména osob“ 
= jméno autora; „věcné téma“ = hledaný po-
jem), nebo „slovo v poli“ (ostatní hlediska). 

Velké možnosti skýtá vyhledávání v Rejs-
třících. Podle přesného názvu, či pouze podle 
jeho začátku dokument najdete v rejstříku 
názvů. 

Při hledání autorů je třeba v sekci „Rejs-
tříky autorit“ v menu otevřít „Jména osob“. 
U nalezeného jména se zobrazí nejen doku-
menty, jež hledaný autor napsal, ale i ty, kte-
ré přeložil, kde psal doslov apod. (Záznamy 
vkládáme z různých zdrojů, jméno jednoho 
autora se tak může objevit v různých tvarech. 
V tomto případě při hledání otevřte všechny 
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nabídnuté tvary. Omlouváme se za tento ne-
dostatek, postupně pracujeme na slučování 
různých podob do jednoho znění.)

Podle tématu najdete odbornou knihu 
nebo článek v časopise nejlépe v sekci „Rejst-
říky autorit“ – „Věcné téma“. Sem dokumen-
ty zapisujeme podle klasicky vytvořených 
předmětových hesel, tedy obvykle nejprve 
podstatné jméno, pak případně upřesňující 
přídavné. Najdou se zde stovky různých poj-
mů, místních názvů, osobních jmen (ve tvaru 
„příjmení, křestní jméno“) atd. Pokud s hle-
dáním neuspějete, nevzdávejte se po prvním 
pokusu, ale snažte se nalézt jiné, synonymní 
či obecnější pojmenování hledaného před-
mětu. Varianty předmětů, které mají bohatší 
strukturu oddělujeme pomlčkou s mezerami 
(např. „Broumov – nemocnice“ nebo „Brou-
mov – nemocnice – dějiny“). 

Když rozkliknete menu v sekci Rejstří-
ky hesel objeví se všechna možná hlediska 
k vyhledávání. Poslední jsou zde „formální 
deskriptory“, jejichž pomocí můžete knihy 
hledat podle žánrů (do okénka napíšete např. 
poezie, fantasy, historické, humor, komiks, 
milostné apod.) Napíšete-li sem „region“, 
zobrazí se knihy nebo články se vztahem  
k Broumovsku a jeho okolí.  

Nalezený záznam dokumentu si můžete 
otevřít a objevíte podrobnější údaje o knize 
nebo článku. V záznamu knihy úplně dole 
zjistíte, zda je vypůjčená, nebo volná. Pokud 
je vypůjčená, záznam nabízí možnost si ji 
zamluvit. (Pozor – u vyhledaného článku se 
dole objeví „exempláře neexistují“. Neberte 
to na vědomí. Články jsou v novinách, které 
archivujeme.) 

V sekci Čtenáři – výpůjčky můžete vstou-
pit do vašeho čtenářského konta. Můžete si 
ověřit, které knihy nebo časopisy máte vypůj-
čené. Stisknutím zeleného kolečka u názvu 
knihy si můžete výpůjčku prodloužit, pokle-
páním na ikonku koše můžete zrušit rezerva-
ci. 

Proklestit se katalogem ke kýženému vý-
sledku může napoprvé být docela dobrodruž-
né. Při potížích s hledáním vám v knihovně, 
samozřejmě, rádi poradíme. 

Jan Meier                                                                                                                                                        
                

     V knihovnách se událo hodně význam-
né historie. V knihovně duchcovského zámku 
psal Casanova svoje memoáry. V knihovně 
Britského Muzea sestavoval Karl Marx svo-
je recepty na proletářskou revoluci. Tu pak 
podrobně vypracovával Lenin v knihovně cu-
ryšské, kde u vedlejšího stolu zase revoluci 
básnickou vymýšlel Tristan Tzara, zatímco  
u třetího stolu Sigmund Freud vedl revolu-
ci psychologickou. V městských knihovnách 
amerických se negramotný námořník Jack 
London stával světoznámým spisovatelem. 
Arcikacíř Giordano Bruno většinu svých pře-
vratných prací napsal v knihovnách anglické 
šlechty, německých univerzit, a naposledy  

u benátského mecenáše Moceniga, který ho 
pak předal inkvizici k upálení.

V Anglii má knihovnictví dlouhou tradici 
a přetrvává se štědrými státními, obecními  
a soukromými subvencemi jako oáza osvěžují-
cího bezplatného pramene informací a vzdělá-
ní nedotčená uragánem komercialismu.

Po celá léta londýnské emigrace pro mě 
byly knihovny jednou z nejdůležitějších insti-
tucí. Díky nim jsem si mohl dohnat anglickou 
a americkou literaturu, světové drama, histo-
rii a filozofii v knihovně čtvrti Hammersmith, 
kde jsem prvních deset let bydlel. Průběžně 
sledovat světovou politiku v knihovně BBC, 
kde jsem dvacet let pracoval. Vstřebávat 
židovskou filozofii a historii v knihovně Li-
berální synagogy, kde jsem konvertoval na 
židovství. Biflovat francouzštinu a italštinu 
v knihovnách institutů francouzského a ital-
ského. Vžívat se do myšlení a osudů Giordana 
Bruna a rabína Loewa v London Library. Po-

sedávat a jen se tak probrouzdávat knižními 
regály v obecní knihovně ve Willesdenu, která 
měla přilehlou kavárničku podávající dobré 
italské kafe a francouzské pečivo už v dobách 
anglického kulinárního temna. 

V každé knihovně člověk narážíval na za-
jímavé podivíny posedlé tím či oním námětem, 
inteligentní ženy, s nimiž se dalo nejen dobře 
povídat, ale i spustit, vzdělané lidi všelijakých 
národností, s nimiž by se člověk jinak nedával 
do řeči. 

Vlastně bych tu anglickou tradiční síť 
knihoven nejraději nazval „knihovenskou 
kulturou“. A moc bych Čechům doporučoval 
ji pěstovat, vedle té kultury kavárenské, viná-
renské, pivní, fotbalové a hokejové. Pomohlo 
by to poměrně levně vytvořit inteligentněj-
ší společenský život, nová dobrá přátelství  
a vztahy trochu noblesnějšího stylu. 

 Benjamin Kuras, spisovatel 

Fotografie Luboše Doležala
V čítárně Městské knihovny v Broumově v současnosti probíhá výstava fotografií Ing. 

Luboše Doležala (nar. v roce 1954 v Náchodě, žije v Dobrušce) nazvaná Fotografická za-
myšlení. Autor zde prezentuje tři desítky fotografií ze své současné i starší tvorby. Přes 
povrch věcí se na nich snaží proniknout k jejich podstatě. 

Některé z vystavených  snímků mají značný duchovní rozměr. Autorův vnitřní svět 
má blízko k věcem smysly neuchopitelným. Své fotografie Luboš Doležal nijak nearan-
žuje, významným principem jeho tvorby je náhoda. Dokáže zachytit pozoruhodné oka-
mžiky proměnlivých, krátkých spojení světel, stínů a tvarů v prostoru a zprostředkovat 
je i nám  –  přesněji: dokáže upozornit nás na ně. I když se neubránil digitální technice, 
jeho prioritním  tvůrčím postupem zůstává klasické zpracování černobílé fotografie. I to 
snímkům dává dotek jeho osobnosti. Některé z nich vznikly i na Broumovsku – na zdej-
ším hřbitově, v Martínkovicích, Šonově, Suchém Dole či Vambeřicích. 

Hojně navštívené zahájení výstavy svým vystoupením obohatila sopranistka Helena 
Tamelová s kytaristou Petrem Benešem. Výstava v Městské knihovně potrvá do 20. břez-
na 2015.

 Jan Meier 

Fotografie Hany Maršíkové
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Městská knihovna v Broumově
čtvrtek 26. března 2015,
 začátek v 17.00

TAJEMSTVÍ 
BOŽENY NĚMCOVÉ 
A JEJÍ NEJSLAVNĚJŠÍ 
KNIHY
Přednáška Jaroslava Kreibicha, největší-

ho světového sběratele knihy Babička. Ve své 
sbírce má téměř tři sta výtisků. Přednášku 
doplní ukázka unikátních vydání knihy, od 
jejíhož prvního vydání letos uplyne 110 let,  
a dalších předmětů spjatých s životem Bože-
ny Němcové. 

Po přednášce proběhne zahájení výstavy 
obrazů Jaroslava Kreibicha v čítárně. 

Vstupné 20 Kč.  

Regionální přírůstky  
v Městské knihovně

Geopark Broumovsko –  
První kroky

Nenápadná, sešitově vydaná publikace 
přináší obeznale zpracovaný přehled ne-
živé přírody Broumovska. Upozorňuje na 
ojedinělou přírodní hodnotu zdejší krajiny, 
charakterizuje jednotlivé části Broumovské 
vrchoviny, věnuje se nejen geologii a geo-
morfologii, ale i klimatu a vodstvu. V závěru 
přibližuje i polskou část vnitrosudetské pánve  
a její horskou obrubu. Text doprovází řada 
přehledných náčrtů a ilustračních fotografií 
od detailů skal po letecké snímky krajiny.  

Publikaci, v rámci svého úsilí o vyhlášení 
Broumovska národním geoparkem,  vydalo 
občanské sdružení „Místní akční skupina 
Broumovsko+“ zejména proto, aby upozor-
nila veřejnost na hodnotu zdejšího území. 
Škoda, že tato přínosná publikace není lépe 
formálně vybavená. Na obálce jsou bez sta-
novení jejich role a bez křestních jmen uve-
deni čtyři autoři (Kopecký, Köppl, Koroš, 
Růčková), explicitně není uveden vydavatel. 
V odborném textu jsou odkazy na další auto-
ry, aniž by jejich práce byly citované. I tak je 
publikaci, jež je ojedinělým monografickým 
zpracováním svého tématu, třeba přivítat. 
Jistě potěší každého zájemce o geologii a geo-
morfologii a o krajinu Broumovska zvlášť. 

Charles Mayer – Život  
a dílo zapomenutého  
trutnovského malíře

     
V Broumovských novinách jsme v os-

mém čísle roku 2013 přinesli článek o trut-
novském malíři Karlu/Charlesu Mayerovi 
(1897–1973), jehož rodové kořeny, sahají do 
Broumova, kde se narodila jeho matka. Na 
umělcovu pozoruhodnou osobnost a jeho 
dílo, věnované z velké části rodnému kraji, 
upozornila před dvěma lety výstava v Mu-
zeu Podkrkonoší v Trutnově. Fond Městské 
knihovny v Broumově nedávno obohatila pu-
blikace vydaná v roce 2013 u příležitosti této 
výstavy „Charles Mayer – Život a dílo zapo-
menutého trutnovského malíře“. 

 Autoři Ondřej Vašata a Vlastimil Málek 
(první odborný pracovník, známý i z článků v 
našich novinách, a druhý ředitel trutnovské-
ho muzea) v ní pojednávají o malířově živo-
tě, který by bezesporu vydal na román. Karl 
Mayer žil v Sedmihradsku, severní Africe, 
Benátkách, Florencii, Monte Carlu, Cannes  
i Berlíně, zemřel v Římě, rodné město ho však 
po celý život přitahovalo jako magnet. Vrátil 
se sem z válečného Berlína, kde dokázal po-
zoruhodně přežívat jako Francouz s česko-

slovenským pasem, staral se zde o manželku  
a její dvě dcery, vyhnul se poválečnému od-
sunu do Německa a až do svého odchodu do 
emigrace v roce 1963 byl osobitou postavou, 
již mají dosud v mysli trutnovští pamětníci. 

Publikace rovněž přináší pojednání o ma-
lířově tvorbě a katalogovou část s reproduk-
cemi jeho obrazů. 

Urbarium neoconscriptum 
cum explicatione brevi...  

(tzv. Hesseliův urbář)
Recenzi velkorysého moderního vydání 

pozoruhodné písemné a výtvarné památky  
z Broumova 17. století přináší toto číslo Brou-
movských novin na jiném místě.    

  (mei)

Velikonoční 
bohoslužby
v modlitebně Husova sboru:

Květná neděle (poslední postní) 
- 29. března v 10 hodin (se čtením pašií)
Zelený čtvrtek - 2. dubna v 17 hodin 
- velikonoční večeře
Bílá sobota - 4. dubna v 22 hodin 
- vigilie velikonoční
Boží hod - 5. dubna v 10 hodin 
+ v 15 hodin v Domově Naděje 
(v Jiráskově ul.)

Z kalendáře cyklu aktivit 
MONUMENTA VIVA 
- OMNIUM 2015
 - akce na Broumovsku

23. duben - Broumov
Péče o knižní a archivní fondy
Zásady péče, mikrobiologické napadení, 

restaurování knih, katalogizace, provenienč-
ní znaky, historické fotografie

25. duben Heřmánkovice Broumovsko 
(Ne)tušené souvislosti NPÚ - Brou-

movsko Komentované prohlídky kostela 
Všech svatých v Heřmánkovicích

21.-23. květen - Broumovsko
Letní škola památkové technologie 
– základní kurz
Základní znalosti a dovednosti při 
záchraně hist. omítek.

11.-13. červen Broumovsko 
Konference Lidová architektura 
– Broumovsko 2015. Připravováno 
pod záštitou prof. Jiřího Škrabrady

18. – 20. červen - Broumovsko
Letní škola památkové technologie 
– pokročilá úroveň
Hlubší technologické souvislosti při 
záchraně omítek.

5. – 12. červen Broumovsko 
Mezinárodní letní škola k barokní 
architektuře a umění  
Barokní venkovské kostely v kontextu 

evropské kultury. Za účasti odborníků z aka-
demických institucí z ČR, SRN, Polska, Ra-
kouska, SR a dalších zemí Střední Evropy

Cyklus Monumenta VIVA – OMNIUM 
2015 je připravován  s řadou partnerů - 
www.omniumos.cz
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Prestižní cenu  
Vladimíra Boudníka 

obdržel letos  
Jindřich Růžička

Slavnostní podvečer v Clam-Gallasově 
paláci v Praze přinesl 23. února 2015 oceně-
ní řadě výtvarníků - grafiků. V palácových 
prostorách, kde je vystaveno na 150 vybra-
ných grafických děl nejrůznějšího žánru  
i technik zpracování, se soustředili autoři  
i hosté, aby vyslechli vyhlášení nominací i ko-
nečných držitelů ocenění jednotlivých kate-
gorií. Zvláštního ocenění tohoto 20. ročníku 
Grafiky roku se pak dostalo akademickému 
malíři Jindřichu Růžičkovi. Tento polický ro-
dák (nar. 1947) vyrůstal v Broumově v těsně 
poválečných letech a nese si v sobě od té doby 
atmosféru vyprázdněného a vykořeněného 
pohraničí. Broumovské zdroje v jeho díle jsou 
nepopiratelné. Právě tak inspirace kafkovská, 
která zdaleka neplyne z toho, že od 15 let žije  
v Praze. Jeho díla působí sice na první pohled 
poněkud depresivně, kdo však pronikne pod 
povrch, může se těšit  z podivuhodného výko-
nu v oboru klasické grafiky - čárového lino-
rytu. Jako skvělý znalec starých pracovních 
postupů a zpracování barev (vždyť se živil 
zejména restaurátorstvím) využívá minima 
prostředků k dosažení co nejlepšího výsled-
ku. Pokud se kdy mluví o tzv. přidané hodno-
tě, zde záleží právě v tom, jak zpracovávaný 
námět prochází umělcovou myslí i rukou a je 
výrazem jeho vnitřní duchovní cesty.

Ve své řeči zmínil Jindřich Růžička první 
setkání s Boudníkovými pracemi na výstavě 
dodnes nezaznamenané v historických soupi-
sech, v Lapidáriu Národního muzea r. 1964,  
a zamyslel se nad vrtkavostí paměti a jejích zá-
znamů, které vytvářejí náš vědomostní obzor  
a rozhled. Se skromností sobě vlastní zmí-
nil také „náprstek“ (s odkazem na výrok 

Terezie z Lisieux) našich možností a ži-
votní touhy, který je radno naplnit až po 
okraj. On sám nenaplňuje pouhý náprs-
tek: jeho tvorba je mnohostranná, obrá-
cená dnes už zejména k fotografii, malbě  
a kresbě, jež se v jeho tvorbě v různých obdo-
bích střídají. Bylo by záslužné získat autora  
k jejich vystavení v Broumově.  Podivuhodné 
jsou také jeho texty, z nichž jeho projev při za-
hájení byl skvělou ukázkou.

Růžičkovy práce jsou v Broumově trvale 
zastoupeny několika grafikami v broumov-
ském gymnáziu - zejména v kabinetu českého 
jazyka.

Více k Růžičkově tvorbě naleznete na 
odkazu: http://www.ceskatelevize.cz/ct24/
kultura/302684-podivejte-se-na-grafiky-ro-
ku-boudnik-ocenil-jindricha-ruzicku/

JW

Svatý Josef
V Bibli potkáváme hned tři Josefy. Sta-

rozákonní Josef je i přes svůj pohnutý životní 
příběh zachráncem vlastní rodiny i židov-
ského národa. Nejdřív ho bratři ze žárlivosti 
prodali za otroka do Egypta, kde však udělal 
strhující kariéru. Bůh mu pomáhal nejen skr-
ze sny. Více se je možné dočíst v 1. knize Bible 
v knize Genezis.

Druhý Josef asistuje u Ježíšova pohřbu. 
Je to Josef z Arimatie. Jsme už tedy na půdě 
Nového zákona.

Březnový oslavenec je však sv. Josef, pěs-
toun Pána Ježíše. Biblické informace přináše-
jí dvě evangelia, a to podle sv. Matouše a sv. 
Lukáše. Nejvíce zmínek je právě kolem Ježí-
šova narození. Jeho biblická stopa mizí, když 
je Ježíšovi 12 let a poprvé jako správný zbož-
ný Žid putuje z Nazaretu do jeruzalémského 
chrámu, cca 120 km.  Sv. Josef je pozoruhod-
ný pro svoji důvěru v Boha – i v jeho případě 
nejedenkrát skrze sny, ale i pro důvěru ke své 
snoubence Panně Marii. V jeho blízkosti se 
Ježíš zcela jistě vyučil řemeslu tesaře, kterým 
sv. Josef zajišťoval živobytí své rodině na se-
veru Izraele.

Často se zobrazuje jako postarší muž, což 
je však nepovedená tradice. Avšak i u tako-
vého vyobrazení je správně použitý květ lilie 
jako symbol čistoty srdce a tesařské nástroje. 
Po Panně Marii mu patří 2. místo v úctě sva-
tých. Současný papež František nařídil jeho 
jméno zmiňovat během každé mše svaté.

P. Martin Lanži 

 Nedělní mše sv. 
  - březen 2015 
                
1. března
Otovice  08:30 hod.
Broumov, P+P  10:00 hod.
Ruprechtice    16:00 hod.

 8. března
Martínkovice  08:30 hod.
Broumov, P+P  10:00 hod.
Vižňov   16:00 hod.
   

15. března
Heřmánkovice  08:30 hod.
Broumov, P+P  10:00 hod.
Šonov, kaple PM 16:00 hod.

22. března
Martínkovice  08:30 hod.
Broumov, P+P  10:00 hod.
Ruprechtice  16:00 hod.

29. března
Božanov  08:30 hod.
Broumov, P+P  10:00 hod.

Pobožnost Křížové cesty - 
P+P 15:00 hod.  
  

Mše sv. v týdnu, 
Broumov – 
březen 2015
Pondělí   xxx xxx xxx
Úterý         klášterní k.  17:00 hod.
Středa      k. sv. Václava 17:00 hod.**
Čtvrtek   děkanský k. 07:15 hod.*
Pátek         děkanský k. 15:00 hod.***
Sobota     k. sv. Václava 17:00 hod.

Svátost smíření 20 min. před každou 
mší sv.
+ sobota 28. 03., P+P 09:00- 10:30 hod. 
(3 kněží).
* O slavnosti sv. Josefa (19. 3.) mše sv. 
u P+P v 17:00 hod.
** O slavnosti Zvěstování Páně (25. 3.) 
mše sv. v hřbitovním k. PM v 17:00 hod.
*** Pobožnost Křížové cesty každý 
pátek v 14:30 hod. u P+P
Adorace: středa, sv. Václav, 
17:30 – 18:00 hod.

Z broumovské 
farnosti
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Nad Chlívci se loni 
usilovně pracovalo

 V roce 2014 naše osádka pěchotního sru-
bu T-S 19 Turov nezahálela, vytyčili jsme si 
několik menších úkolů, jež doplnilo několik 
větších restů z předchozích let, ke kterým 
jsme se pro časovou náročnost a přehodno-
cení priorit dostali až v roce 2014. Jak jsme si 
vedli, můžete posoudit z následujícího člán-
ku.

Začnu od začátku- rok 2014 byl zapo-
čat 20. pracovní akcí v dubnu, jejíž náplní 
bylo odzimování objektu, úklid spadaného 
jehličí ze střechy a z diamantového příkopu  
a úklid drobné suti po zdění z levé části objektu.  
A pak to začalo, v červnu jsme se po dvou le-
tech zakousli do pravého diamantového pří-
kopu. Vyzbrojeni sbíječkou, se nám podařilo 
postoupit o další metr suti ke dnu. V červenci, 
vyzbrojeni mohutnější sbíječkou, a chtějíc ko-
nečně pravý „diamanťák“ dočistit jsme pra-
covali hluboko do noci až jsme konečně spat-
řili jeho naštěstí neporušené dno a zjistili, že  
i odvodnění funguje. V srpnu jsme spolupořá-
dali tradiční Den opevnění Trutnovska, takže 
jsme bunkr pěkně zkrášlili přírodním masko-
váním a maskovací sítí, čelní stěna byla zba-
vena vysokých kopřiv a pro návštěvníky jsme 
si připravili například střelbu ze vzduchovky 
na terče či repliku střílny pro dvojče těžkých 
kulometů, jež zaujala i větší návštěvníky.  
V září na nás vykouklo konečně čisté dno sep-
tiku OMS ve spodním patře a nakonec jsme 
se vrhli i do zedničiny. Dokončili jsme několik 
restů z loňského roku a pár jich rozdělali na 
rok nastávají. Například se zašaloval průraz 
ve vstupní chodbičce, ježto bude též v roce 
2015 vybetonován a opraven do původní po-
doby.

Celkově tedy rok 2014 hodnotíme kladně, 
podařilo se nám odmazat si několik nároč-
ných ležáků, které jsme si před sebou hrnuli, 
věnovali jsme se tradičně i úklidové činnosti  
v okolí objektu a ke konci roku jsme se vrátili 
na skok i k zedničině, na kterou letos jistě na-
vážeme. Kromě stavební činnosti jsme pro-
hloubili spolupráci se sousedním objektem 
T-S 20 Na Pláni a Řopíkem Chlívce a získali 
pro naše muzeum krásný nový model lehkého 
objektu starého typu z prostoru Vernéřovic  
u Broumova. 

Těšíme se na vaší návštěvu v roce 2015, 
všechny termíny otevření budou včas vyvě-
šeny na našich nových webových stránkách   
http://www.t-s19.cz/

Jan Vachtl
KVH T-S 19 Turov z.s.

Něco z historie
Každá oblast se vyznačuje určitými mož-

nostmi dopravní obslužnosti. Jiná je ve vni-
trozemí a jiná v pohraničí. Nejinak je tomu 
i na Broumovsku. Specifikum této oblasti 
spočívá v tom, že ze tří stran je tvořeno státní 
hranicí s Polskem, s vnitrozemím ji spojuje 
jedna železnice a jedna silnice a nakonec je 
celá oblast součástí Chráněné krajinné ob-
lasti Broumovsko). Proto snahou samospráv-
ných orgánů by mělo být využití co nejvíce 
možností dopravní obslužnosti. Po připojení 
ČR do Schengenského prostoru přestává 
být státní hranice překážkou a nabízí využití 
všech forem dopravy v oblasti i mimo území 
naší republiky.

Podívejme se, jak železnice pronikla na 
Broumovsko: Vše začalo po roce 1870, kdy 
se na popud majitelů broumovských textilek 
a uhlobaronů v tehdejším pruském příhraničí 
začala stavět železnice z Chocně do Broumo-
va, která byla slavnostně otevřena 25.7.1875 
(letos to bude 140 let od zahájení provozu). 
Na základě Prusko - Rakouských dohod 
po válce roku 1866 bylo stanoveno propo-
jit tuto železnici z Meziměstí přes Starostín 
a z Otovic do Pruska. Proto 26.7.1876 byla 
zahájena doprava z Meziměstí ke státní hra-
nici u Otovic. V květnu 1877 bylo dosaženo 
železničního spojení přes Starostín do Prus-
ka. Mezinárodní přeprava do Střední Stěna-
vy (Mittelsteine) byla zahájena až 3.4.1889. 
Trať přes broumovský výběžek měla výhodné 
sklonové poměry, neboť v převážné většině 
vedla podle řeky Stěnavy. Sloužila pro ná-
kladní i osobní dopravu. V nákladní dopravě 
to byla přeprava černého uhlí z příhraničních 
dolů, přeprava zboží z textilek a v osobní do-
pravě do Kladska (Glatz nyní Kłodzko) a do 
Valbřichu (Waldenburg nyní Walbrzych).  
V roce 1914 došlo k elektrifikaci trati z Prus-
ka do Meziměstí napětím 15 kV 16 2/3 Hz.  
V loňském roce to bylo 100 let, kdy sem přijel 
první elektrický vlak. Provoz na této trati byl 
poměrně silný. Velká změna nastala po skon-
čení II. světové války, kdy území za hranicemi 
připadlo Polsku a došlo k odsunu původního 
německého obyvatelstva z obou stran hrani-
ce. V rámci válečných reparací bylo do tehdej-
šího SSSR odevzdána instalace trolejového 
vedení a zařízení elektrárny ve Střední Stěna-
vě. Mezi Broumovem a Střední Stěnavou pří-
hraniční provoz pomalu upadal a v roce 1953 
byl úplně zastaven. Po roce 1963 byl úsek  
z Otovic - zastávka na státní hranici (cca 1,5 
km) snesen.

Současný stav
Na úseku z Broumova do Otovic - zastáv-

ka byla od té doby osobní doprava, občas pro 
potřeby podniku VEBA, který měl v Martín-
kovicích závod, jezdily na nákladiště v Otovi-
cích i manipulační vlaky. Stav tohoto úseku 

trati se zhoršoval, neboť se zde do opravy 
neinvestovalo. Koleje pocházejí z roku 1899 
(ještě původní kolejnice, které lze nalézt na 
bývalém nákladišti Otovice, mají vyražen 
tento rok výroby). Po zrušení nákladiště zde 
byla provozována pouze osobní doprava, pro-
tože do Otovic nejezdily autobusy. Stav trati 
se zhoršoval, snižoval se nápravový tlak až na 
10 tun a maximální rychlost stanovena na 30 
km/h to znamená, že vlak při této rychlosti 
ujede vzdálenost 4 km za 8 minut. Původně 
tu byla rychlost 60 km/h a to by bylo za 4 mi-
nuty. V roce 1988 došlo k výměně železniční-
ho svršku v úseku Meziměstí – Broumov. Do 
Otovic se trať nerekonstruovala, pouze se re-
alizovala běžná údržba. Se změnou jízdního 
řádu v prosinci 2005 došlo k zastavení osobní 
dopravy a nahrazení autobusy. Od zastavení 
osobní dopravy byla trať využívána pro ob-
časné nostalgické jízdy historických souprav 
a od počátku loňského roku je trať uzavřena 
úplně. 

Obnovit železnici
Na myšlenku obnovení železničního 

spojení z Broumova do Polska jsme přišli 
společně s Ing. Oldřichem Thérem, spolužá-
kem ze ZDŠ Broumov, na srazu na podzim 
roku 1993. Pan Ing. Thér je absolventem 
VŠD Žilina, bývalý voják z povolání pracoval  
u železničního vojska. Zpočátku se anga-
žoval se mnou, ale potom od tohoto úmyslu 
odstoupil. Zpracoval jsem jakousi studii, 
spíše pojednání o možnosti obnovy. Motivem 
mi byl věčně ucpaný Náchod kamiony, a po-
něvadž byl v té době zaveden systém Ro – la  
z Lovosic do Drážďan a z Českých Budějovic 
do rakouského Villachu, napadla mě myšlen-
ka využít to i zde na trase z Náchoda přes Me-
ziměstí, Broumov ke Kladsku. Proč tato trasa 
a ne přes Kudowu? Protože je sklonově méně 
náročná, rychlejší a časově to vyjde nastejno. 
Předpokladem by bylo naložení kamionů na 
vlak u Náchoda a převézt je do Gorzuchowa 
(u Kladska) a potom pokračovat dále směrem 
na Vratislav. Na jaře roku 1994 jsem se zámě-
rem seznámil tehdejšího starostu Broumova 
pana Zdeňka Streubela, který to uvítal a za-
jistil, že se toto pojednání dostalo prostřed-
nictvím poslankyně paní Orgoníkové na stůl 
tehdejšího ministra dopravy pana Stráské-
ho. Bohužel to bylo v době, kdy pan Stráský 
přešel na jiný resort a po něm nastoupil pan 
Budínský, který se tím dále nezabýval. Od té 
doby jsem se snažil tuto myšlenku prezento-
vat na různých akcích týkajících se železnice 
(jízdy nostalgických vlaků, výstavy apod.). 
K této otázce také proběhlo jednání na MěÚ 
Broumov s představiteli města Nowa Ruda. 
Potom nastalo dlouhé období klidu až do 
roku 2005. Ale to už v další části.  

Jiří Kučera

Proč obnovit železnici z Broumova do Kladska 
(1. část)
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dávaní těchto rušivých signálů ve spolupráci  
s ČTÚ se ČHMÚ nepodařilo dosáhnout úpl-
ného odstranění těchto rušivých zdrojů.

Pokud byste se chtěli do problematiky 
více ponořit, přikládám odkaz na zajímavou 
disertační práci: https://dspace.cvut.cz/
bitstream/handle/10467/60892/Disertace_
Chmela_2014.pdf?sequence=2

V každém případě bych ale doporučila 
požádat o vysvětlení i ČHMÚ a uvést také je-
jich stanovisko.“

Paní Míkové jsem (jistě i za Vás) poděko-
val a její vysvětlení je z mého hlediska více než 
dostatečné, takže obracet se na jí doporučený 
Český hydrometeorologický ústav už jsem 
nepovažoval za nutné. Na rovněž doporuče-
nou „disertačku“ se můžete mrknout sami. 
Já tak učinil jen letmo, ale zaujalo mě zde, že 
těch výsečových „ruchů“ se na radarových 
snímcích ČR vyskytuje více (většinou však 
počínají „vystřelovat“ až za našimi hranice-
mi), ale ten „náš broumovský“ je asi nejú-
pornější. Jsou zde totiž k vidění snímky před  
a po filtraci, kdy se většinu ruchů daří alespoň 
částečně či dokonce zcela eliminovat, kdežto 
ten „broumovský falešný přeháňkový vějíř“ 
drží „jak helvétská víra“. Jak vyplývá, šlo by 
ho sice odfiltrovat zcela, ovšem jen za cenu 
odfiltrování zobrazení skutečných přeháněk.

Takže jsme alespoň chytřejší a prozatím 
nám při předpovědích počasí nezbývá než se 
obrnit trpělivostí. Ten „ruch“ patrně vzniká 
mimo Broumovsko, ale pro jistotu zde závě-
rem jako varování uvedu titulek článku, který 
jsem v té souvislosti ještě našel na internetu: 
„Meteorologové varují: Bezdrátový internet 
nám ruší radary. - Nezbední operátoři bez-
drátových sítí stále vysílají na špatných frek-
vencích, nedodržují pravidla a matou radary. 
ČHMÚ varuje, že je nahlásí ČTÚ a budou pla-
tit tučnou pokutu.“ (!)

Karel Franze, Muzeum Broumovska

z předpovědi dne 23. ledna, která mě koneč-
ně přiměla ku vznesení dotazu na redakci 
předpovědi počasí ČT s prosbou o vysvětlení. 
Tázal jsem se, zda se jedná o reálné srážkové 
pásmo a pokud ano, proč se chová a vypadá 
tak, jak jsem popsal, přičemž jsem si dovolil 
vyslovit laické, ale důvodné podezření, ne-
jedná-li se pouze o nějaký virtuální radarový 
šum. Připsal jsem také, že s případnou od-
povědí, dostanu-li souhlas, plánuji seznámit 
čtenáře BN, a jestli by se toho v tom případě 
nemohla ujmout přímo některá z atraktiv-
ních, mediálně známých tváří. Ač jsem pří-
liš nedoufal, odpověď dorazila a dokonce od 
samotné vedoucí redaktorky počasí Taťány 
Míkové, zde je:

„Zmíněné „vějíře“ na snímcích meteo-
rologických radarů představují chybu, která 
vzniká, pokud na stejné frekvenci, jako mete-
orologický radar, pracuje nějaké jiné zařízení. 
V praxi se obvykle jedná o wi-fi vysílač, který 
nerespektuje zákaz Českého telekomunikač-
ního úřadu využívat stejnou frekvenci jako 
meteorologické radary. Někteří uživatelé wi-
-fi vysílačů dokonce ani nevědí, že jejich zaří-
zení má možnost přepínat frekvenční rozsah, 
a nechávají je pracovat v automatickém reži-
mu. Původně byly rušivé cíle ve tvaru kruhové 
výseče, v posledních letech se je snaží ČHMÚ 
co nejvíce eliminovat, a tak jsou tyto výseče 
méně výrazné a jakoby přerušované. V žád-
ném případě to nejsou odrazy, které detekují 
v dané oblasti srážky. I přes intenzivní vyhle-

Doufám, že pokud si někdo z čtenářů to-
hoto listu následující záležitosti vůbec kdy 
povšimnul, zůstávala mu dosud záhadnou 
stejně jako mně; a doufám tedy, že neponesu 
dříví do lesa či sovy do Athén.

Při předpovědích počasí na ČT již ne-
sčetněkrát upoutala mou pozornost jistá 
zvláštnost, která se poměrně často opakuje 
při animaci snímků z meteoradaru a nešla 
mi tzv. „do hlavy“. Na snímcích prostoru ČR 
se zobrazují ostrůvky srážek nepravidelných 
tvarů, které se různě proměňují a pohybují, 
a potud v pořádku. Zaujalo mě však, že přes 
náš pohraniční výběžek často směřuje sráž-
kový pás zcela zvláštního charakteru. Skládá 
se z drobných pásků uspořádaných soustřed-
ně do tvaru vcelku pravidelné kruhové výseče 
rozšiřující se ve směru JZ – SV z našeho vni-
trozemí do polského Slezska, přičemž právě 
Broumovský výběžek ležívá jakoby v „epi-
centru“. Další zvláštností onoho „vějířku“ 
je, že výrazně poblikává, chvílemi dokonce 
jakoby mizí a vzápětí se znovu objevuje, aniž 
by se ovšem - na rozdíl od ostatních srážko-
vých útvarů - někam posunul a nějak změnil 
svůj netradiční tvar. Nejzáhadnější mi bylo, 
že ač na předpovědní obrazovce onen údajný 
srážkový pás nad naším výběžkem setrvale 
mihotavě visí, prostým pohledem oknem ven 
v tu samou chvíli se lze přesvědčit, že reálně 
u nás nejenže neprší, ale často bývá dokonce 
slunečno. K lepšímu pochopení mnou popi-
sovaného jevu vizte obrázek, jenž je zachycen 

Vysvětlení jedné meteorologické záhady

Výstava Betexa 
v Muzeu 

papírových modelů

Vernisáží dne 31. 1. od 15:00 hodin 
odstartovala výstava Betexa v Muzeu 
Papírových modelů v Polici nad Metu-
jí. Výstava představí nejvýznamnější 
výrobce papírových vystřihovánek  
a dalších didaktických pomůcek pro 
širokou veřejnost na českém trhu a po-
trvá do 24. května 2015. 

Informace na internetových 
stránkách www.mpmpm.cz.
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Otevřený dopis  
starostovi v Šonově 

Vladimíru Grusmanovi 
 
Pane starosto,

dovolte mi, abych Vám tímto poděkoval 
za Váš kladný přístup k činnosti O.S.Music & 
Theatre S.G.Pitaš, které ve Vaší obci pořáda-
lo kulturní akce více jak deset let, a také Vám 
děkuji za úsilí, jaké jste vynakládal, abyste 
udržel jediné oficiální pohostinství v obci. 

Zároveň se  musím omluvit, že jsem Vás 
nikdy nepochopil.

 Omlouvám se, omlouvám se Vám, že 
jsem nebyl nikdy dlužníkem na nájmu za hos-
tinec a platil Vám čtvrtletně nájem s předsti-
hem. 

Taktéž se Vám omlouvám, že jsem Vás ob-
těžoval kulturními aktivitami v Šonově, které 
jste zcela správně ignoroval a nikdy žádnou 
kulturní akci, pořádanou výše jmenovaným 
sdružením, za deset let nenavštívil.

Dále se hluboce omlouvám, že žádný 
z návštěvníků kulturních akcí pořádaných 
mým sdružením  nikdy v obci nic nezničil  
a nezpůsobil výtržnost. Tak, jak je zvykem  
u místních  obecních zábav.

Omlouvám se hluboce, že jsem zval do 
Šonova takové bezvýznamné osobnosti, jako 
jsou Marián Varga, Marta Kubišová, Ladislav 
Smoljak, Vladimír Mišík, Michal Prokop, 
Dan Bárta, Ivan Hlas, Martin Ivan Jirous,  
The Plastic People, Jiřina Šiklová a mnoho  
a mnoho dalších. A správně jste jako starosta 
obce  přehlížel přítomnost těchto osobností  
v Šonově. 

Omlouvám se, že jsem nezval do Šono-
va  takové veličiny, jako třeba  Petr Kotvald 
a Standa Hložek, Helena Vondráčková, Jan 
Nedvěd,  bavič Petr Novotný, Eva a Vašek 
nebo  Miroslav Grebeníček, Jiřina Švorcová 
a mnoho dalších našich kulturních a politic-
kých velikánů. 

Také se Vám musím omluvit, že jsem Vás 
obtěžoval pořádáním dětských dnů, na které  
k Vaší nelibosti děti chodily rády. 

Omlouvám se, že jsem za těch deset let, co 
jsem provozoval Váš hostinec, nedonutil hos-
ty, aby chodili vykonávat svoji potřebu před 
hospodu na ulici. Tak, jak jste na to zvyklý od 
hostů z Myslivecké klubovny. 

Na závěr mi dovolte, pane starosto, abych 
se Vám omluvil za to, že již přes třicet pět let 
žiji ve Vaší vzkvétající a prosperující obci, kte-
rá jde ostatním příkladem.

Omlouvám se, že ještě VŮBEC ŽIJI.   
                                                    
V Šonově dne 8.2. 2015                                                                     
Stanislav G. Pitaš
                                                       

12. ročník 
Memoriálu 

Emericha Ratha
Co se týče sněhu, projevila se letošní zima 

jako skrblík. V lednu nenadělila téměř nic, 
stejně jako v prosinci. Ještě koncem ledna 
jsme se na ulicích brodili vrstvičkou mokré 
břečky, do které pršelo. Až únor k nám byl 
milostivější. Hned první únorový den jsme se 
vzbudili do bílého rána, přísun sněhu neustal 
ani další dny, k velké radosti dětí, které si prá-
vě užívaly týden prázdnin. Prázdnin jarních, 
ale přesto krásně zimních. 

Ze sněhové nadílky měly velkou radost 
kromě dětí i turisté z KČT Broumov. Na so-
botu 7. února měli totiž naplánován Memo-
riál Emericha Ratha - přejezd Javořích hor, 
tradiční akci pro běžkaře. A vypadá to, že 
Emerich Rath, někdejší broumovský obyva-
tel, celoživotní příznivec bílého sportu a vy-
nikající sportovec sbírající medaile v období 
první republiky, má „tam nahoře“ také své 
příznivce. Pro akci konající se na jeho počest, 
sjednal nejen přísun nezbytného sněhu, ale 
také nádherné slunečné počasí. 

Na startu Přejezdu Javořích hor na ná-

draží v Meziměstí se 
ráno zaregistrovalo 
49 lidí. Tentokrát jen 
málokterý lyžař zvo-
lil delší, ale pohodl-
nější cestu na Jano-
vičky po úbočí hor, 
po cestě upravené 
sněžným skútrem. 
Sluníčko a modrá 
obloha zlákala vět-
šinu lyžařů k vystou-
pání na hřeben hor. 
A nelitovali. Z roz-
hledny na Špičáku 
byl úžasný výhled 
do zasněžené Brou-
movské kotliny, na 
Krkonoše, na okolní 
polské kopce. Cesta 
po hřebeni hor byla 
přímo pohádková: 
stromy, ploty, vy-
soká stébla loňské 
trávy - vše schováno 
pod vrstvou třpytí-
cích se krystalků ná-
mrazy, všude kolem 
sněhové perličky od-
rážející sluneční pa-
prsky. Sjezdy a mír-
né výstupy střídaly 
zastávky na focení. 

V cíli v restau-
raci na Janovičkách 
obdrželi lyžaři za 

svůj výkon pamětní list, chvíli (někteří i del-
ší chvíli) poseděli, posilnili se. Pořadatele 
potěšilo, že na Janovičky si přišli posedět i ti, 
kteří stáli u zrodu Memoriálu, ale přechodu 
na lyžích se ze zdravotních důvodů nemohou 
zúčastnit. 

Linkový autobus pro návrat do Broumova 
využili jen někteří, většinou sjeli do Broumo-
va nebo Olivětína na lyžích. Statečná skupina 
lyžařů z Ruprechtic se vydala domů stejnou 
cestou – podvečerní vycházku po setmělém 
hřebeni hor jim můžeme jen závidět.

Na závěr trochu statistiky ze startovní 
listiny:

Přejezdu se zúčastnilo 49 lyžařů, z Brou-
mova jich bylo 7, z Olivětína 1. Z Meziměstí, 
kde byl start, přišli jen 3 lidé, z Březové 1.  
Z Ruprechtic přijela jako tradičně pětičlenná 
skupina. 5 lidí přijelo z Hradce Králové. Dal-
ší lyžaři byli ze Smiřic, Starkoče, Machova, 
Starkova, Velkého Dřevíče, Náchoda, Police 
n. M. Nejstarším lyžařům bude letos 76 a 72 
let. Nejmladší účastník byl sedmnáctiletý. 

(Za KČT Broumov J. Chaloupková)
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Sportovní úspěchy  
broumovských gymnazistů

V halovém oblastním přeboru Východo-
českého kraje vybojovala v polovině února 
Hana Dušková s deblovou partnerkou Adé-
lou Josefovou 1. místo. Ve finále zvítězily nad 
prvním nasazeným párem Waserbauerová - 
Novotná poměrem 3:6, 6:3 a 10:7.

Také Anna Freiwaldová z primy zahájila 
nový rok úspěšně. 24. ledna se zúčastnila Vel-
ké ceny České Třebové v judu a ve své váhové 
kategorii vybojovala zlato.

Absolvent broumovského 
gymnázia si zasloužil cenu 

Fair play

V pátek 16. ledna se v Hradci Králové ko-
nal 5. Galavečer Krajského fotbalového sva-
zu, jehož hlavní náplní bylo ohlédnutí se za 
rokem 2014 a ocenění fotbalových nadšenců 
v mnoha kategoriích. Jedním z vyhlášených 
byl i fotbalista Kamil Švorčík z Police nad 
Metují, absolvent Gymnázia Broumov, který 
si svým gentlemanským činem zasloužil cenu 
Fair play.

V srpnu se ve fotbalové 1. B třídě hrálo  
v Polici nad Metují derby proti Hronovu. Tedy 
zápas vždy napínavý a vyhrocený. Domácí 
tým vedl ve druhém poločase 2:1. Při jedné 
akci hostující brankář lehl pod nohy polické-
mu útočníkovi a po vzájemném střetu zůstal 
ležet mimo branku. Protože se nejednalo  
o faul, tak rozhodčí hru nepřerušil. „Dostal 
se ke mně míč, ale v tu chvíli jsem také viděl 
ležícího brankáře a v opuštěné brance pouze 
obránce. Gól bych dal tak na 90%, ale míč 
jsem raději zakopl do autu,“ popsal svoji reak-
ci Kamil Švorčík.

Toto gesto neuniklo funkcionářům kraj-
ského fotbalu, a proto byl Kamil Švorčík zcela 
po zásluze oceněn v Hradci Králové. On sám 
se Galavečera nezúčastnil a cenu za něho pře-
vzal předseda Okresního fotbalového svazu 
Náchod Petr Vítek.

Mladší žáci Slovanu Broumov 
zvítězili na fotbalovém  

halovém turnaji v Hořicích

Mladší žáci fotbalového oddílu Slovanu 
Broumov se v sobotu 24. ledna 2015 zúčast-
nili halového turnaje v Hořicích. Během tur-
naje neztratili ani bod a dostali jen dvě bran-
ky. V základní skupině si s přehledem poradili 
s týmy FK Jičíněves, RMSK Cidlina NB, FK 
Javorka a Předměřice. V semifinále Brou-

mov porazil opět mužstvo FK Jičíněves a ve 
finále opět soupeře ze skupiny RMSK Cidlina 
NB 2:1. Na turnaji Broumov reprezentovali:  
(v závorce branky a asistence) Dan Hofman 
(0+1), Vojta Rusin (0+2), Kuba Hošek (1+1), 
Pepíno Martinec (0+2), Ondra Spišák (0+3), 
Dan Hypšman (5+3), Filip Kalaš (6+2), Vojta 
Jirásek (2+2) a Pavel Franc (6+0).

Do Broumova míří medaile  
z lyžařských závodů

V Teplicích nad Metují se 12. února jel 
veřejný lyžařský závod v obřím slalomu. Na 
start se na sjezdovce ve Skiareálu Kamenec 
postavilo v několika kategoriích 47 závodní-
ků z Broumovska, ale i z polského Mieroszo-
wa. Startovali zde také členové Lyžařského 
oddílu Broumov.

Z broumovského sportu

Svůj 77. zápas proměnil 
ve třetí titul. 

Boxer Šuda je opět 
Mistrem České republiky 

 Broumovský boxer Jakub Šuda se stal 
v neděli 15. 2. Mistrem České republiky. 
V Mostě, ve svém 77. zápase v ringu, vy-
bojoval už svůj třetí titul. Učinil tak první 
krok k účasti na Mistrovství světa v Rus-
ku. Následovat bude květnové Mistrovství 
Evropy.

Mistrovství České republiky se o víkendu 
v Mostě zúčastnilo 280 boxerů z 52 klubů.  
S Jakubem Šudou přijel trenér Filip Miňovský 

a otec Radek Šuda, ale také předchozí trenér 
Milan Ondráško (Piňon). Na semifinálové  
a finálové boje za Jakubem přijela maminka  
s Jakubovým bratrem či sponzor Martin 
Huml z firmy HS Flamingo s.r.o., kteří mu 
fandili.

První den dopoledne probíhalo vážení  
a lékařské prohlídky. Kuba byl v kategorii 
kadetů nahlášen ve váze od 60 do 63 kg. Prv-
ní den navážil 60,7 kg, váha byla dost nízká  
a nabízela se i myšlenka jít o váhu níž. Nicmé-
ně Kuba si věřil i ve váze do 63 kg, kam soupe-
ři většinou shazují váhu z 65 - 66 kg. Po vážení  
a zdravotních prohlídkách se losovalo za 
účasti vedoucích týmů a technické komise.

Kuba, jako jeden z favoritů, byl nasazen, 
a tím pádem první den neboxoval a čekal na 
soupeře, který musí vyhrát první den ve vy-
řazovacích bojích a postoupit do semifinále. 
V sobotu po dalším vážení a lékařských pro-
hlídkách byl soupeř Jakuba jasný, byl to Jan 
Hamet z Chlumce u Ústí nad Labem, který 
své první utkání vyhrál.

Utkání bylo od začátku jasné a ve 2. kole 
po sérii úderů a počítání rozhodčím soupeř 
odmítl pokračovat v boji, čímž Jakub vy-
hrál TKO ve 2. kole. Tímto vítězstvím Jakub 
postoupil do nedělního finále, kam se pro-
bojoval Michal Chludil z domácího Baníku 
Most, když porazil soupeře Miroslava Šnobla  
z Dukly Olomouc také ve 2. kole TKO.

V neděli ráno proběhla lékařská pro-
hlídka a následně slavnostní nástup finalis-
tů mistrovství. Za Jakubem na finále přijel  
i sportovní psycholog Jiří Šlédr a připravoval 
ho společně s trenérem Filipem Miňovským.

Po prvním kole, kdy si Jakub četl soupeře 
a zkoušel si taktiku boje, začal ve druhém kole 
boxovat podle pokynů trenéra Filipa Miňov-
ského a postupně ve druhém a následně tře-
tím kole soupeře likvidoval. O výsledku ne-
byl ještě před verdiktem rozhodčích pochyb. 
Rozhodčí potvrdili jasnou převahu a výsledek 
zněl 3:0 pro Jakuba Šudu.

René Herzán
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Trenér 
fotbalistů 
Miroslav 

Harasevič věří 
v záchranu  
v krajském 

přeboru

V sobotu 14. března zahájí fotbalisté 
Slovanu Broumov A zápasem v Novém 
Městě nad Metují jarní sezónu. Broumov 
je v půlce sezóny na posledním, 16., a tedy 
sestupovém místě. S jakou nadějí vzhlíží 
na „záchranářské práce“ nám řekl trenér 
broumovského áčka Miroslav Harasevič.

Věříš tomu, že se krajský přebor bude  
v Broumově hrát i v příští sezóně?

Samozřejmě tomu věřím, jinak bych do 
toho nešel a netrávil bych na hřišti a s kluky 
více času než s rodinou. Společně s realizač-
ním týmem, s Honzou Kuchtou a Honzou 
Klicnarem, děláme vše proto, aby se to po-
vedlo.

Jak probíhá zimní příprava?

Zimní přípravu jsme začali hned první tý-
den v lednu a do poloviny února se trénovalo 
čtyřikrát týdně.  Každý víkend se navíc hraje 
jedno přípravné utkání v rámci Zimního tur-
naje v Náchodě. Leden byl především o tom 
nabrat co nejvíce fyzických sil a něco nabě-
hat. Od druhého únorového týdne již využí-
váme umělou trávu v Meziměstí a snažíme se 
zapracovat na práci s míčem a taktice.

Do přípravy jste zařadili i lekce jógy.  
K čemu je to pro fotbalisty dobré?

To je v rámci rehabilitace. Jóga je dobrá 
na protažení po náročném běhání a také jako 
prevence před zraněním. Podle lektorky Len-
ky Wimmerové je to také vhodné na procviče-
ní soustředěnosti.

Při tréninku pracujete společně s hráči A  
i B týmu. Máš už v hlavě představu o základní 
sestavě prvního zápasu?

Trénujeme společně, aby nás na tréninku 
bylo co nejvíce. V hlavě už mám představu  
o ose týmu a rýsuje se už i kádr 18 hráčů, kteří 
by se měli poprat o základní sestavu.

Jsou v širším kádru nějaké nové posily? 
Uvažujete o někom, koho byste v broumov-
ském dresu rádi viděli?

O posilách zatím jednáme a pevně věřím, 
že se nám jejich hostování u nás podaří do-
táhnout do úspěšného konce. Do útoku je to 
Tomáš Mucha a Jan Kuchta, do obrany Petr 
Šolc. Nikoho dalšího již v hledáčku nemáme.

Co takhle se poohlédnout v Polsku?

To už tady jednou bylo a nemyslím si, že 
by nám to mohlo pomoci. Já věřím, že dobrá 
parta je víc než jedna, dvě individuality. Vě-
řím, že ti kluci, kteří tu jsou, vše zvládnou  
a v červnu si budeme moci říci, že jsme odved-
li kus dobré práce a krajský přebor v Broumo-
vě zachránili s vlastními odchovanci.

Ty sám ještě aktivně hraješ za Hejtmán-
kovice. Lze skloubit angažmá ve dvou klu-
bech?

Samozřejmě je to náročné na čas, ale 
skloubit se to dá. Navíc, na jaře se nám kryje 
pouze jeden zápas.

Co na to říkají spoluhráči v Hejtmánkovi-
cích?

Ti mi fandí a přejí si, aby se záchrana po-
dařila. Občas samozřejmě proběhne nějaký 
ten vtípek, srandička nebo narážka, ale vše je 
v mezích a v pohodě.

Broumov odehrál vesměs „utrápenou“ 
podzimní sezónu. Neuvažuješ, že bys nastou-
pil a pomohl i na hřišti?

Myslím si, že já bych jim na tom hřišti  
z trápení už moc nepomohl, spíš naopak. 
Možná, že kdyby bylo potřeba pobavit diváky, 
tak bych mohl nastoupit jako maskot.

Tak to si nemyslím, naopak, tvoje auto-
rita by se na hřišti hodila. Děkuji za roz-
hovor a za všechny fanoušky broumovského 
fotbalu přeji hodně štěstí na hřišti. První 
domácí utkání Slovan Broumov A sehraje  
v neděli 22. března od 15 hodin proti Jaro-
měři. V předzápase se od 12:30 hodin utká 
B tým s Meziměstím. 

René Herzán

Oddíl SK Broumov BC 
k 3. 2. 2015

V sobotu 31. 1. sehrál „B“ tým Broumo-
va doma své mistrovské utkání v kulečníku 
se Sl. H. Králové „D“. Průběh i celkové skóre 
vyzněl jednoznačně pro domácí. Pánové Bo-
hadlo, Ptáček a Brož nedali soupeřům šanci  
a plně bodovali ve všech disciplínách, tj. volná 
hra, kádr a nepřímé karamboly (min. 1 man-
tinel). V tabulce jsou čtvrtí z devíti účastníků, 
tj. lepší střed. Blahopřejeme. 

V neděli 1. 2. sehrál své mistrovské utkání 
„A“ tým BC Broumov ve složení: p. Nemeš, 
p. Keller, a p. Kubík. Soupeř KKK Čermná, 
dosavadní lídr tabulky, měl 2 body náskok 
a Broumováci byli odhodlaní tento náskok 
smazat. Ve velice vyrovnaném utkání, kde  
o výsledku rozhodoval v jednotlivých disciplí-
nách každý bod, trošku sportovního štěstíčka 
i to, že se soupeřům dařilo dost často neza-
dávat, (tj. nechávat koule na stole v pozicích 
těžko hratelných), nakonec Broumov prohrál 
7:11. 1x remíza, 1x rozdíl jednoho bodu, 2x 
rozdíl tří bodů, jednou rozdíl šesti bodů. Bylo 
to skutečně velmi vyrovnané a vypjaté utkání 
se šťastným koncem pro hráče Čermné. Tak 
těsné a vypjaté zápasy, kde pracovaly nervy  
i psychika hráčů obou mužstev, prostě záži-
tek.

Přes tuto těsnou prohru stále ještě žije 
šance na postup do vyšší třídy. Stále ještě 
zbývá sehrát čtyři zápasy, dva doma a dva 
venku. Jak to nakonec dopadne, budeme vě-
dět po skončení celé sezóny na konci března.

Scházíme se skoro všichni hráči v úterý  
a ve čtvrtek na tréninku a tímto zveme všech-
ny příznivce i ty, kteří by chtěli hrát sportovně 
kulečník, do naší herny v poschodí budovy na 
hřišti kopané Sl. Broumov. 

B tým hraje doma ještě 21. 2. s AKK Ro-
nov a 15. 3. s SKK Dvůr Králové „C“. A tým 
hraje doma 28. 2. s BIŽU Jablonec „B“ a 21. 
3. s SKK Dvůr Králové „B“.

Začátky zápasů jsou vždy v 10.00 hodin. 
Kromě toho oba týmy hrají 2x venku. „B“ tým 
v Holicích a Týništi, „A“ tým v Hradci Králo-
vé „B“ a Náchodě „C“.

Všem hráčům přejeme hodně zdraví, 
pohody, sportovního štěstí a pevné nervy do 
dalších zápasů. Pokud by někdo byl ochoten 
přispět na chod našeho oddílu i třeba drob-
ným obnosem, byli bychom vděčni. Hradíme 
si totiž vše včetně jízd na zápasy sami. Nako-
nec velký dík městu Broumov za podporu na-
šeho oddílu. Málokde mají tak krásnou hernu 
jako Broumováci.

Ještě jednou dík
Such.
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Zámeček - hotel - restaurant Janovičky 
Přijme na brigádu na letní sezónu 
tyto profese: 

číšníky - servírky, pokojské, 
výpomoc v kuchyni. 

Kontakt : info@penzionzamecek.com 

Telefon : 737 338 465 

KOUPÍM STARÉ PIVNÍ A LIMONÁDOVÉ  LAHVE, 
SUDY, PŘEPRAVKY A REKLAMNÍ PŘEDMĚTY 
PIVOVARŮ A STÁČÍREN.
Mobil: 606 691 239

 

Pronajmeme volné kancelářské prostory 
na Barvířském náměstí v Broumově. 
Nabízíme tři kanceláře, zasedací místnost, klidovou místnost 
a sociální zázemí. Vše v prvním patře budovy, střežené 
kamerovým systémem. Více informací Vám rádi sdělíme 
osobně.   Kontaktujte  nás na tel. 606 632 232

Prodám zahradu v Hejtmánkovicích, 
na klidném místě 

Na zahradě je připojená elektřina, pitná i užitková voda. 
Zahrada má vybudovanou pergolu s grilem a posezením, 
zahradní chatku s patrem a balkonkem. 
Součástí zahrady je i dětské hřiště, pískoviště 
a bazén z části v zemi.         

Telefon: 775 025 968

PŘIJMEME PRO SEZÓNU KVĚTEN AŽ ŘÍJEN 2015 
do gastroprovozu hotelu Skalní město Adršpach 
pracovníky pro provoz bufetu, restaurace a kuchyně. 
(Pozice číšník-ce, kuchař-ka, pomocný kuchař-ka). 
Praxe ve velkokapacitním provozu kuchyní vítána. 
Nabídky zasílejte na adresu Adršpach 119 
hotel Skalní město 540 57, 
nebo na email prace.skalnimesto@seznam.cz, 
nebo na mobil 607 396 293.
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St. Opočenského 71, Broumov

Zveme Vás k příjemnému posezení
Kavárna

Čaje Eilles, speciální kvetoucí a pečené čaje

Frolíkova káva, espresso, latte, capucino, čokoláda

Rozlévaná vína – Rulandské šedé, Chardonnay, Pálava, 
Veltlínské zelené, Merlot, Modrý portugal, 

Rulandské modré, Frankovka růžová 

Nabídka domácích zákusků

Vinotéka
9 druhů stáčených vín

Přívlastková vína, pozdní sběr, výběr z hroznů, 
výběr z bobulí, bariková, ledová a slámová vína

Dárková balení (papírové a jutové tašky, krabičky …)

Od března otevřeno 
do 21.30 hod.
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Ceny inzerce 
v Broumovských novinách:
Inzerát na jednu stranu (18,5 cm x 26,5 cm).   2000 Kč
na polovinu strany (18,5 cm x 13 cm)............. 1100 Kč
na čtvrt strany (9 cm x 13 cm).........................  600 Kč
na 1/8 strany    (9 cm x 6 cm) .......................... 340 Kč
                             (9 cm x 3 cm) .......................... 200 Kč

  Slevy při opakovaném otištění inzerátu:
  Třikrát: 10%, šestkrát: 20%, dvanáctkrát: 30%

Objednávky inzerce je možné zaslat na adresu 

broumovske.noviny@seznam.cz 
nebo odevzdat v 

Informačním centru na Mírovém náměstí 105

AUTOŠKOLA
Fiedler, s.r.o.

zahajuje kurzy skupin 

řidičského oprávnění A1, A, B, C, T, E, D

Broumov
24. 3. 2015 od 15 hod.

Police nad Metují
26. 3. 2015 od 15 hod.

Informace 
na tel. číslech
491 522 877            
777 621 552

www.autoskolafiedler.cz

PRODÁM DRUŽSTEVNÍ BYT A GARÁŽ 
V OV - klidná část Broumova.
BYT 2+1, 3. PATRO. 
Částečná rekonstrukce, balkon, výtah, sklep.
Garáž v blízkosti domu. Cena dohodou.
Volejte 732 258 838 nebo 723 342 629,    
RK nevolat. 

Pronajmu dlouhodobě byt 1+1 

po rekonstrukci v Meziměstí 
ve 2. podlaží panelového domu. 

Bližší informace na tel: 776 672 625 

Prodám družstevní byt 4+1 u Větrolamu. 

Byt je po celkové rekonstrukci. 
Cena 650.000,- Kč. 
Možnost zprostředkování hypotéky. 
Tel.: 603 548 763 

Kurz INTUITIVNÍHO VIDĚNÍ pro děti 
& PŘÍMÉHO VNÍMÁNÍ pro dospělé 
proběhne podle metody Marka Komissarova 
od 8. – 12. 4. 2015 v Úpici v hotelu Beránek. 
Bližší informace na tel: 732 905 113 
nebo na emailu katkamasaze@atlas.cz
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